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II нүүрт
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“ÇÌ”-íèé òîäðóóëãà

...Шүүгч С.Батдэлгэр, 
Б.Батцэрэн, Б.Цогт гурав 

“...С.Баярцогтын үйлдэл нь 
Эрүүгийн хуульд заасан “хүнд 

хор уршиг”-ийн шинжийг бүрэн 
агуулсан.  ...Эрүүгийн хэргийн 

шүүгчдийн нэгдсэн хуралдааны 
тогтоол нь үндэслэлгүй бөгөөд 

хуульд харшилсан” гэх зэрэг 
олон үндэслэл бүхий тусгай 

саналыг бичжээ.

С.Баярцогтыг шүүсэн 
шийдвэрээр нийтийн 
сонсгол хийх саналд УИХ-
ын 17 гишүүн гарын үсэг 
зуржээ

ХҮРТЭЭМЖТЭЙ 
БОЛОВСРОЛЫН ТӨЛӨӨ 
БАГШ НАРЫН НЭГДЭЛ

БҮТЭН ЖИЛИЙН МАТЕМАТИКИЙН СОНГОНЫ 
ХӨТӨЛБӨРТӨӨ ЭЛСЭЛТ АВЧ ЭХЭЛЛЭЭ. 

Улсын математикийн олимпиадын ДАРХАН аваргууд Д.Бат-Орших, Б.Баяржаргал, Н.Дайвий-Од. 
Мөн МУБИС-ийн Математикийн тэнхимийн эрхлэгч, доктор, профессор Б.Сандагдорж, Хүртээмжтэй 

боловсролын төлөө багш нарын нэгдлийн үүсгэн байгуулагч Б.Оюунболдын хамт... 

Утас: 8807 9919

Facebook: Хүртээмжтэй боловсрол

Хаман Гун ‘Солонгосын олон улсын соёлын 
солилцооны сангийн (KOFICE) бүс нутгийн олон 
улсын солилцооны төслийн хүрээнд Монгол Улсад 
хийсэн айлчлалаар нь Монгол дахь төрөл бүрийн 
уран бүтээлчид, урлагийн байгууллагуудтай хамтын 
ажиллагааны харилцаа тогтоосон тухай Хаман Гун 
мэдээлэв.

“PungmulPaecheongeum” байгууллагын Монгол 
Улсад хийх энэхүү айлчлалыг ирэх онд зохион 
байгуулах  олон улсын солилцооны төслийн 
урьдчилсан судалгааны ажлын хэлбэрээр 9 дүгээр 
сарын 24-28-ны хооронд хийсэн юм.

Айлчлалын үеэр “PungmulPaecheongeum” нь хоёр 
хувийн урлагийн байгууллагатай (Wind of Nomad 
мэргэжлийн уран бүтээлчдийн холбоо, Tsagaan Lawai 
Entertainment center LLC) хамтран ажиллах санамж 
бичигт гарын үсэг зурлаа. Мөн Монголын үндэсний 
хүүхдийн урлагийн боловсролын байгууллагатай 

хамтын ажиллагааны харилцаа тогтоож, СУИС-ийн 
багш нартай найрсаг харилцаа бий болгосон юм.

Ялангуяа 'PungmulPaecheongeum'-ийн энэхүү 
айлчлал нь KOFICE-ийн бүс нутгийн олон улсын 
солилцооны төслийн төлөвлөлт, дэмжлэгийн хэсэгт 
шилдэг байгууллагаар шалгарсан байгууллагуудад 
өгсөн дараагийн арга хэмжээ бөгөөд мөн 2024 онд 
адил төсөл сонгогдвол бодит төслийг сурталчлахад 
ихээхэн тус болно гэж үзэж байна.

Энэхүү солилцооны төслийг удирдаж байсан 
'PungmulPaecheongeum'-ийн урлагийн найруулагч 
Квон Жонхён хэлэхдээ: Монгол Улс бол түүх ба 
урлагийн хувьд ч Хамантай олон уулзвартай орон. 
Ирэх онд эрчимтэй хэрэгжих төслийн хүрээнд манай 
бүс нутагт олон улсын соёлын солилцооны төслүүдийг 
удирдан чиглүүлдэг “PungmulPaecheongeum” 
байгууллага дахин төрөх болно хэмээн амбицтай 
байгаагаа илэрхийлэв.

ХАМАН ГУН ‘PUNGMULPAECHEONGEUM’ НЬ 
МОНГОЛЫН УРЛАГИЙН БАЙГУУЛЛАГУУДТАЙ АМЖИЛТТАЙ 
СОЛИЛЦОО, ХАМТЫН АЖИЛЛАГААНЫ ХАРИЛЦАА ТОГТООВ

“PungmulPaecheongeum” төлөөлөгч 
Yang Seung Ju

Цагаан Лавай Энтертайнмент төвийн төлөөлөгч 
Ц.Цагаанхүү

С.УЯНГА

E-Mongolia платформ хүүхэд 
хамгааллын EKIDS цонхтой 

болсон талаар ЦХХХ-ны сайд 
Н.Учрал мэдээлэл хийлээ. 

-Хүүхэд хамгааллын Ekids-
ээр ямар шийдлийг санал болгож 
байна вэ? 

-“E-M ongolia- гийн нүүр энд 
"Хүүхдээр нэвтрэх" гэсэн шинэ 
цонх нээгдэж байгаа бөгөөд тус 
хэсэгт хүүхэд өөрийн регистрийн 
дугаараа оруулахад QR код гарч 
ирнэ. Тус QR кодыг E-Mongolia- 
гийн хэрэглэгч эцэг эхийн аль нэг нь 
бүртгэлээрээ нэвтрэн уншуулснаар 
э ц э г  э х ,  х ү ү х эд  х о о р о н д о о 
холбогдоно.  Хүүхэд эцэг эхтэйгээ 

холбогдсоноор сургуульдаа ирсэн, 
гэртээ харьснаа ганц товчлуураар 
мэдэгдэх боломжтой.Хаана байгаа 
газрынхаа гурван үгт хаягийг мөн 
ганц товчлуур дараад илгээнэ. Дата 
ашиглахгүй. 

-Хүүхдүүд эцэг эхээс гадна 
хууль хяналтын байгууллагатай 
хэрхэн холбогдож тусламж хүсэх 
вэ? 

- Х а я г  б а й р ш и л  т э р  б ү р 
т о д о р хо й г ү й ,  у т с а а р  я р и а д 
ойлголцоход ч ихээхэн төвөгтэй, 
ял ангуя а  хүү хд эд  хү ндр элтэй 
байдаг  учир  байршлыг нь нэг 
метрийн зөрүүгүй заах шийдэл 
боловсруулсан. Ингэснээр эцэг эх 
маш хурдан хугацаанд хүүхдэдээ 
тусламж үзүүлэх боломж бүрдэж 
байна. Мөн хүүхэд өөрт нь халдахыг 

завдсан, дагаж мөшгөсөн, өдөж 
хор го о с он  эт г ээди й н  зур г ий г 
цагдаад шууд илгээх боломжтой. 
Шинэ цэс Ekids-т цагдаад шууд 
мэдээлэл илгээх цонх байгаа. Ekids 
цэсээр дамжуулан ямар ч үед 102, 
103, 108 утсанд шууд дуудлага 
хийх, эцэг эхдээ мэдэгдэх боломж 
нээгдсэн. Бид Google компанид 
Google Family Link аппликэйшнээ 
монгол хэлээр ашиглах боломжтой 
болгохыг хүссэн захидал илгээсэн 
байна. Эцэг эхчүүд Google Family 
Link татан хүүхдийнхээ байршлыг 
ут с ан д ээр ээс э э  ха рах ,  хэд эн 
цаг интернэтэд орох зэргийг нь 
тохируулах зэргээр ашигладаг. 
Монгол хэлээр ашиглах боломжтой 
бол илүү олон эцэг эх технологи 
хэрэглэн хүүхдээ хамгаалж чадна.

Н.Учрал: Хүүхэд өөрт нь халдахыг завдсан этгээдийн зургийг цагдаад 
шууд илгээх боломжтой

СЭТГҮҮЛЧДИЙН ЭСЭРГҮҮЦСЭН ЗААЛТЫГ 
ХУУЛИЙН  ТӨСЛӨӨС ХАСАХААР БОЛЛОО 
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Энэ тухай III нүүрээс уншина уу.

×ºëººò õýâëýë áîë íèéãìèéí îé ñàíàìæ

Х.Тэмүүжин:  
“Ил тод байдлын хуулиар хэн нэгэн өршөөгдөж 

байна” гэдэг бол хоосон улс төр
Улс орны хувьд чухал ач 

холбогдолтой, олон нийтийн 
анхаарлын төвд байдаг том 

асуудлуудыг шийдвэр гаргагчид 
хэрхэн яаж хэлэлцэж, шийдэж 

байсныг “Зууны мэдээ” сонин 
“Чөлөөт хэвлэл бол нийгмийн ой 
санамж” булангаар уншигчдадаа 

хүргэж байгаа билээ. Энэ удаад 
УИХ-ын 2015 оны ээлжит бус 

чуулганы наймдугаар сарын 
6-ны өдрийн хуралдаанаар 

Эдийн засгийн ил тод байдлыг 

дэмжих тухай хуулийн төслийн 
анхны хэлэлцүүлгийг хийсэн  

тэмдэглэлээс ямар нэг засвар, 
дүгнэлтгүйгээр нийтэллээ. 

Түрүүч нь өмнөх дугаарт

УИХ-ын гишүүн Ж.Энхбаяр: 
Хуулийн 4 дүгээр зүйлийн 4.1.7-д 

Тамхины эсрэг хуулийн зүйл заалтыг 
оруулсан байна. Энэ ямар учиртай 
юм бэ.

Төгсгөл нь III нүүрт

Äóãààðûí çî÷èí

О.Түмэн: Би чөлөөтийн бөхчүүдтэй 
барилдаан таардаг

Баатарын НЯМСҮРЭН

Шинэ цолтон төрөхөд 
наадамчин олон баярлаж 

бахархдаг. Монголчууд бөхөө ингэж 
л хайрлаж, хүндэлдэг ард түмэн. 

Өнгөрсөн жилийн наадмаар улсын 
цолтны эгнээнд багтсан хүчтэний 

нэг бол О.Түмэн билээ. Түүнийг 
“Зууны мэдээ” сонин “Дугаарын 

зочин”-оор урилаа. 
-Та өнгөрсөн жил бэлтгэл сайн 

байсан. Ер нь улсын цолтны 
эгнээнд багтах зорилготой байсан 

байх даа? 
-Бөх хүний зорилго улсын цол 

авах. Би ч адил энэ зорилгынхоо 
төлөө хичээсээр ирсэн. Нэгийн 
д аваан д  Өвө рха нга й  айм гийн 
начин Г.Доржрэгзэн ахтай таарсан. 
Хоёрын даваанд Архангай аймгийн 
арслан П.Баярхүү ахтай таарлаа. 
Ингээд гурвын даваанд нутгийн 
начин Д.Энхбаярыг давсан. Харин 
д ө рви й н  да ваа н д  ул с ы н  заа н 
Б.Пүрэвсайхантай таарч барилдсан. 

Төгсгөл нь VII нүүрт
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Д.Цогтбаатар: Дэлхийн улс орнууд хууль тогтоох байгууллагуудын 
харилцааны шинэ хэлбэрийг онцгойлж ирсэн

УИХ парламентын төвшинд 
улс орнуудтай хэрхэн харилцаж 
байгаа талаар УИХ-ын гишүүн, 

Хууль зүйн байнгын хорооны дарга  
Д.Цогтбаатартай ярилцлаа. 

-Монгол, Оросын парламентын 
комисс байгуулагдсан. Парламент 
хооронд ийм комисс ажиллах нь хэр 
зүй зохистой вэ. Энэ асуудал багагүй 
анхаарал татаад байна. 

-Манай улсын гадаад бодлогод 
гадны улс орны парламент хоорондын 
хамтын ажиллагаа чухал үүрэгтэй. Тэр 
дундаа хөрш оронтойгоо яриа хэлэлцээ 
парламентын түвшинд нээлттэй 
байх нь тустай. Орчин үеийн гадаад 
харилцааны салбарт парламентын 
түвшний харилцан ойлголцол, хамтын 
ажиллагааг бэхжүүлэх, өргөжүүлэх 
бодлого маш түгээмэл байдаг. ОХУ-
ын Холбооны хуралтай  хамтын 
ажиллагааны комисс байгуулсан нь 
олон улсын түвшинд хэвшсэн энэ л 
хандлагын хүрээнд  хэрэгжиж буй 
бодлого гэж ойлгож байгаа. Өнгөрсөн 
зургадугаар сард энэ асуудлаар талууд 
тохиролцоод, ажиллаж эхэлсэн. 
Ү үнийг  ба йгуула хд аа  м эдээж 
манай парламентын гадаад хамтын 
ажиллагааны тогтсон практикийг 
олон улсы н па рламентын үйл 
ажиллагааны дэг жаягтай хамтатган 
үзсэн. Ийм ижил төстэй механизмыг 
манай парламент мөн БНХАУ, 
Европын холбоотой багагүй хугацаанд 
ажиллуулсаар л ирсэн байдаг.  Гол 
нь парламентын түвшинд ийм яриа 
хэлэлцээний механизмтай байх нь 
хоёр орны хүлээгдэшгүй тулгамдсан 
асуудлуудын шийдлийг удаашруулах 
хүнд суртлаас ангижруулах үүд 
хаалгыг нээж өгч байгаа юм.  Манай 
Гадаад бодлогын үзэл баримтлалд хоёр 
хөрш оронтойгоо харилцаа, хамтын 
ажиллагааг эн тэргүүнд тавин анхаарч 
гадаад хамтын ажиллагааг эдгээртэй 
түнштэйгээ бүх түвшин, чиглэлд 
өргөжүүлэх бодлогыг онцолсон 
байдгийг бас дээрх асуудлуудыг 
ярихдаа эргэн бодолцох хэрэгтэй. 
Тиймээс ийм механизм БНХАУ-тай 
бас байдаг. Мөн гуравдагч хөршийн 
бодлогыг Г.Занданшатар дарга Гадаад 
харилцааны сайд байхад бодитойгоор 

томъёологдож Гадаад бодлогын үзэл 
баримтлалд орж ирсэн байдаг. Өмнө 
нь энэ бол бодитой хэдий ч дээрх 
үзэл баримтлалд бичгээр тодорхой 
тусгагдаагүй бодлого байсан юм. Энэ 
бодлогын хүрээнд ч манайх Европын 
холбоотой бас ижил төстэй парламент 
хоорондын механизмтай гэж дээр 
хэлсэн. 

-БНХАУ-тай уулзалтын ижил 
механизмыг бараг 10 жилийн өмнө 
байгуулсан юм биш үү? 

-2012-2016 онд парламент гадаад 
бодлогын чиглэлээр хоёр хөрштэйгээ 
харилцаагаа бэхжүүлэхэд мөн л 
анхаарч ажиллацгааж байсан байдаг. 
Гадаад бодлого бол нам харгалзахгүй 
залгамж чанартай байх ёстой. Тиймээс 
ч энэ бодлогыг одоо ч үргэлжлүүлээд 
л явж байгаа нь тодорхой.  Өмнөд 
хөрштэй ийм ижил төстэй хамтын 
ажиллаагааны механизмыг хууль 
тогтоох байгууллагын түвшинд 
эмхлэх тохиролцоог 2014 онд Монгол 
Улсад БНХАУ-ын Даргын хийсэн 
төрийн айлчлалын үеэр талууд тохирч, 
УИХ-ын даргын түвшинд санамж 
бичиг байгуулснаар үүсгэсэн байдаг.  
Уг механизм нь 2015 онд анхны, 2018 
онд хоёр дахь, 2020 онд гурав дахь, 
2021 онд дөрөв дэх уулзалтыг зохион 
байгуулж ирсэн.  Ирэх 2024 онд 
Монгол Улсын Их Хурал,  БНХАУ-ын 
Бүх Хятадын Ардын Төлөөлөгчдийн 
Их хурал  хоорондын байнгын 
уулзалтын механизм байгуулагдсаны 
10 жилийн ой болох гэж байна. Цар 
тахлын үед буюу 2020, 2021  онуудад  
УИХ-ын дарга Г.Занданшатар энэхүү 
механизмын гурав болон дөрөв 
дэх уулзалтыг онлайнаар зохион 
байгуулж байсан. Энэхүү уулзалтаар 
цар тахлын нөхцөл байдлын талаар 
мэдээлэл солилцож, хууль тогтоох 
байгууллагууд хууль эрх зүйн орчныг 

шинэчлэн сайжруулах зэрэг цаг 
үеийн асуудлаар ярилцаж, туршлага 
солилцсон. 

-Та дэлхийн бусад орнуудын 
парламентын төвшинд ажиллаж буй 
жишээг танилцуулахгүй юу? 

- Б у с а д  у л с  о р н у у д а д  ч 
парламентын хоорондын харилцаа 
хамтын ажиллагаа хөгжиж, тухайн 
хоёр орны харилцаанд чухал хувь 
нэмэр оруулж байгаа жишээ олон. 
Тухайлбал, БНХАУ-ын Бүх Хятадын 
Ардын Төлөөлөгчдийн Их Хурал 
БНСУ-ын Үндэсний Ассамблей, 
ОХУ-ын Төрийн Дум,  Япон Улсын 
П а рлам енты н Төлөөлө гчд ий н 
танхим, Бүгд Найрамдах Өмнөд 
Африк Улсын Үндэсний Ассамблей 
хоорондын   байнгын харилцааны 
механизмтай юм. Канад улс Франц, 
Британи,  Хятадын хууль тогтоох 
нийгэмлэгтай хамтран ажилладаг. 
ОХУ-ын Төрийн Дум Турк, Иран,  
Вьетнам,  Армени, Хятад зэрэг бас л 
10 гаруй улс орнуудын парламентын 
хамтын ажиллагааны комисстой. 
Эдгээр улс өөрийн дотоод хэрэгтээ хэн 
нэгнийг оролцуулахыг зөвшөөрсөн 
байна гэж байх уу.  Түүний нэгэн 
адил ОХУ манай УИХ-тай хамтын 
ажиллагааны комиссыг байгуулан 
ажиллаж байна. 

- Ма най  УИХ ,  Е в ро пы н 
парламент хоорондын зөвлөлдөх 
уулзалт хэзээ байгуулагдсан юм бэ?

-Монгол Улсын Их хурал хоёр 
хөрш гүрнээс гадна  1991 оноос 
Европын парламент хоорондын 
зөвлөлдөх уулзалтыг хоёр жилд 
нэг удаа зохион байгуулан хамтын 
ажиллагаагаа хөгжүүлж байна. Энэ 
оны аравдугаар сарын сүүлээр ээлжит 
16 дугаар уулзалт товлогдож байна. 
Европын парламентын тухайд манай 
улсаас гадна ОХУ,  АНУ, Афганистан, 
Бразил,  Беларусь,  Канад,  Чили,  
Израиль , Хятад,  Энэтхэг зэрэг 
дэлхийн 30 орчим улсын парламенттай 
тогтмол болон жил бүр уулзалт зохион 
байгуулдаг, хамтын ажиллагааны 
өргөн цар хүрээтэй байгууллага юм. 
Бүүр 1975 онд анх удаа Япон Улсын 
парламенттай хамтын ажиллагааны 
уулзалтыг анхлан зохион байгуулж 
байсан түүхтэй юм. 

Ерөнхийлөгч У.Хүрэлсүх энэ  
сарын 17-20-ны өдөр  Бээжин хотноо 
болох “Бүс ба Зам” олон улсын 
хамтын ажиллагааны дээд түвшний 
гурав дахь удаагийн уулзалтад 
БНХАУ-ын дарга Ши Жиньпиний 

у р и л г а ар  о р ол ц о н о .  Т э р б ээ р 
уулзалтын “Ногоон торгоны замыг 
хамтдаа бүтээж, хүн ба байгалийн 
эв зохистой оршихуйг урагшлуулья” 
хэлэлцүүлэгт оролцож үг хэлэх 
юм.  Мөн БНХАУ-ын дарга Ши 

Жиньпин, ОХУ-ын Ерөнхийлөгч 
В.В.П утин нартай хоёр  та лын 
уулзалт  хий ж, Монгол,  Х ятад 
болон Монгол, Оросын харилцаа, 
хамтын ажиллагааны талаар санал 
солилцоно.

Д.Амарбаясгалан: УРАНЫ ТӨСЛӨӨС ЭДИЙН 
ЗАСГИЙН ӨНДӨР АШГИЙГ ХҮРТЭХ ЁСТОЙ

Т.САЙХАН

МАН-ын бүлэг Үндэсний 
баялгийн сангийн тухай хуулийн 

төслийг боловсруулахыг дэмжиж, 
ажлын хэсгийн ахлагчаар ЗГХЭГ-

ын дарга Д.Амарбаясгаланг 
томилсон. Тэгвэл ажлын хэсгийн 

ахлагч өчигдөр урантай холбоотой 
асуудлаар мэдээлэл өглөө.  

З Г Х Э Г - ы н  д а р г а 
Д.Амарбаясгалан:

-“Орона” группийн төлөөлөл 
маш хатуу байр суурьтай шахалт 
үзүүлсэн нөхцөл байдалд ажиллалаа. 
Нэгдүгээрт, нийт орлогоос өсөн 
нэмэгдэх АМНАТ-ыг авдаг болно 
гэдэг байр суурийг Монгол Улсын 
талаас хатуу байр суурь илэрхийлсэн. 
Хоёрдугаарт, дэлхийн зах зээлд 
мөрдөгдөж буй ураны үнээс хамаараад 
11-19 хувийн АМНАТ-ыг авдаг болох 
шаардлагыг тавьсан. Ураны төслийг 
монголчууд анх удаа хэрэгжүүлэх гэж 
байна. Энэ төслөөс эдийн засгийн 
өндөр ашгийг хүртэх ёстой. Өндөр 
гэдэг нь Үндсэн хуулийн 6.2-ийг 
үндэслээд үр ашиг нь дийлэнх нь 
Монголын талд ногдох ёстой гэсэн 
зарчимтай. Ямар ч нөхцөлд ураны үнэ 
ханш өөрчлөгдөхөд нийт өгөөжийн 
50+1, түүнээс дээш хувийг Монголын 
тал хүртэх зарчмыг баримталсан. 
Түүнчлэн ураны төслийн гэрээг 
энэ ондоо багтаан үзэглэх зорилт 
тавьсан бөгөөд ирэх 2024 оны нэг, 

хоёрдугаар улирлаас эхлэн үйл 
ажиллагааг эхлүүлэхээр тооцож 
байна”  гэлээ. Мөн тэрбээр “Монгол 
Улсад ашигтай байх вэ гэдэг судалгаа 
хийхэд бид 34 хувиа эзэмшээд хөрөнгө 
оруулалт хийх үүргээ хүлээгээд явсан 
тохиолдолд энэ төсөл хэрэгжих 
хугацаанд Засгийн газрын чөлөөт 
мөнгөн эргэлт явагдах талаас нь 
судлаад үзэхэд муугаар бодоход 
буюу төсөл ашиг багатай байвал 
нийт дүнгээр 2.5 тэрбум ам.долларын 
чөлөөт мөнгөн урсгалыг бий болгох 
юм байна. Үүнийгээ дагасан ногдол 
ашиг хүртэх асуудал хөндөгдөнө. 
Хамгийн сайндаа буюу ураны үнэ 
нэмэгдсэн нөхцөл байдалд 3.8 тэрбум 
ам.долларын эргэлттэй байх тооцоог 
урьдчилсан байдлаар хийсэн. Тэгвэл, 
ураны салбараас зөвхөн АМНАТ 
тооцож төлбөр авъя. Мөн дээрээс нь 
өнөөдөр мөрдөгдөж буй Татварын 
тухай хуулийн хэрэгжилтийн дагуу 
бүх төрлийн татварыг авбал ямар үр 
өгөөжтэй байх талаас нь судаллаа. 
АМНАТ аваад, татвар авахад ерөнхий 
дүнгээр 3.5 тэрбум ам.долларын 
орлогыг төсөл хэрэгжих хугацаанд 
олох боломжтой. Өнөөгийн үнэ 
цэнээр тооцоод үзэхэд АМНАТ-ыг 
тооцож авах нь чухал ач холбогдолтой. 
Энэ хүрээнд ажлын хэсэг дээр 34 
хувиас бүрэн татгалзаж, таван хувийн 
АМНАТ-аар орлуулж авдаг болох 
сонголтыг хийсэн. Монгол Улсын 
Ашигт малтмалын тухай хуулиар 
стратегийн ач холбогдол бүхий 

“Бүс ба Зам” дээд түвшний чуулга уулзалтад оролцоно

Б.ДАМДИН-ОЧИР

Ердөө гуравхан сарын өмнө дөө, 
хотоороо урсчих шахаж байлаа. 
Одоо бараг мартжээ, бүгдээрэ. Тэр 
үед үер усны буруутныг хайсаар 
байгаад олж авсан. Үерийн даланг 
давж, голын гольдролыг өөрчилж 
барьсан барилгууд болж таарсан. 
S Outlets,  “Авлигал хороолол”, 
Шунхлайн ШТС зэрэг обьектууд 
байв. Мэдээж, тэр бүх зөвшөөрлийг 
олгосон албан тушаалтнууд бий. 
Харин ахиухан ус буувал тэр чигт 
нь урсгачих аюултай обьектуудыг 
нураах төрийн шийдвэр гарсан. Тэр 
шийдвэр S Outlets, Шунхлайн ШТС 
хоёр дээр хэрэгжсэн. Нөгөөдүүл 
нь ч “...Нийгмийн хариуцлага” гэх 
мэтээр яриад буулгуулсан. Гэтэл 
“Авлигал хороолол”-ыг буулгасангүй. 
Улам сүндэрлэж, өнөөдөр гэхэд өнгө 
дулаалгаа хийгээд дуусаж байна. 
Учрыг нь хэн ч олдоггүй. Уг нь Хотын 
дарга нь Хотын захиргааны том дарга 
нарыг бүгдийг нь дагуулж очиж байв. 
Тэр ч байтугай Ерөнхий сайд нь очсон. 
Тэгээд Засгийн газрыг хуралдуулж 
хариуцсан сайд дарга нарт үүрэг 
чиглэл өгсөн. Бөөн л тушаал шийдвэр 

үйлдвэрлэсэн. Түүнээс хойш цаг 
хугацаа өнгөрсөөр, хариуцсан дарга, 
сайд хоёр нь бие бие рүүгээ чихсээр 
энэ асуудалд чих тавьсан олны 
сонирхол ч буурав. Сүүлдээ юу гэсэн 
бэ, “...“Авлигал хороолол”-ыг буулгах 
туршлагатай компани олдохгүй байна” 
гэсэн нь хүртэл дуулдсан. Юу ч гэсэн 
үг юм, бүү мэд. Арай л ядсан шалтаг 
биш үү. Яг үнэнээсээ “...Буулга, 
нураа” гэвэл чадах компани зөндөө 
олдох нь ойлгомжтой бус уу. Саяхан 
даа, хотын төвд сүндэрлэж байсан 
Худалдаа хөгжлийн банкны өндөр 
барилгыг зуны хэдхэн өдөрт хэнд ч 
тээр саад болохгүйгээр л буулгаж л 
байв. Нөгөөх “сахал” Эрдэнэбилэг 
шүү дээ. “...Болгоё гэвэл боломж 
зөндөө” л гэсэн үг. Үнэндээ “Авлигал 
хороолол”-ыг буулгахад хажууд нь 
байгаа барилгууд л чимээ шуугианд 
нь нураад уначихгүй бол тэр ажлыг 
гүйцэтгэх компани бол олдож л 
таарна. Даанч тийм хүсэл хариуцсан 
сайд, дарга нарт алга л даа. “Авлигал 
хороолол”-д арга хэмжээ авах эзэнгүй 
ч  болж хоцорлоо.Тэгэхээр  энэ 
хороололд хавьтаж ойртохгүй байгаа 
нь өөр шалтгаантай байж мэдэх юм. 
Яагаад гэхээр “Авлигал хороолол”-

ынхон анхнаасаа л “...Эд нар яаж ч 
чадахгүй” гэсэн царайтай байсан. 
Мэдэгдэл, мэдээлэл хийж байгаа нь 
том оо том. Аргагүй том артай хүмүүс 
л тийм байдаг даа. “...Тэр хэн бэ” гэдэг 
нь өнөөдөр биш ч, маргааш тодорч 
гарч ирэх биз ээ.

Тэгвэл “Авлигал хороолол”-оос 
ингэж айж бэргээд яаж ч чадахгүй 
байсан нөхдүүд Олимпийн аварга 
Э.Бадар-Ууганы байшинд бол бяртай 
хандаж байна. Юун Ерөнхий сайд, 
Хотын даргадаа тулах вэ. Хотын 
захиргааны Хот байгуулалт хөгжлийн 
газрын дарга нь л ганцаараа асуудлыг 
шийдчихэж байна. Яг үнэндээ 
Э.Бадар-Ууганы барилгын хэл ам 
хажуугийн барилгынхнаас л үүдэлтэй 
юм байна. Дээр нь онгоц буудаг 
энэ тэр гээд байдаг өндөр үнэтэй 
барилгынхан л хөршдөө хатуурхсан 
аж. “...Хоноц хоноцдоо дургүй” 
гэдэг дээ. Цахим сүлжээнд түрүүлж 
“хандаад” л өнөө муу Э.Бадар-Ууган 
дээр Хотын захиргааг аваад ирж 
байгаа юм. 

Ер нь бол энэ хоёр кэйсийг 
харьцуулаад хараарай. “...Авлигал 
хороолол ба Э.Бадар-Ууганы байшин” 
гээд зэрэгцүүлээд бодоорой. 

С.Баярцогтыг шүүсэн шийдвэрээр нийтийн сонсгол хийх саналд УИХ-ын 
17 гишүүн гарын үсэг зуржээ

Б.ГАРЬД

У И Х - ы н  х э с э г  г и ш ү ү н 
“...С.Баярцогтыг шүүсэн шүүхийн 
шийдвэрийг хууль бусаар зассан 
асуудлаар нийтийн сонсгол хийнэ” 
гээд сарын өмнөөс гарын үсэг 
цуглуулж эхэлсэн. Энэ саналд 17 
гишүүн гарын үсэг зуржээ. Хэрэв 
хоёр гиш үүн нэм эгдвэл  д ээрх 
саналыг УИХ-аар хэлэлцэх “хаалга” 
нээгдэх юм байна.

Уг нь С.Баярцогтын асуудлыг 
гурван шатны шүүхээр шийдчихээд 
байсан. Гэтэл Дээд шүүхийн шүүгч 
Б.Амарбаясгалан, Д.Эрдэнэбалсүрэн 
хоёрын тусгай саналд үндэслэн 
процессыг явуулсаар “цагаатгасан” 
байдаг. Үүнийг “ ...Шүүх дабль 
с т а н д а р т  х э р э г ж ү ү л л э э ” 
гэцгээгээд байгаа юм. Тодруулбал, 
Б.Амарбаясгалан, Д.Эрдэнэбалсүрэн 
хоёр 2021 оны тавдугаар сарын 19-
нд “...Шүүх хэрэгт авагдсан нотлох 
баримтад тулгуурлан хэргийн үйл 
баримтыг тогтоож, гэм буруугийн 
талаар дүгнэлт хийхдээ нотлох 
баримт хангалттай эсэхийг нягталж, 
хэрэгт хамааралтай баримт нэг 
бүрийг тал бүрээс нь нягт нямбай, 
бүрэн гүйцэд бодит байдлаар нь 
хянах үүр эгт эй .  С .Баярцогтод 

холбогдох хэргийн хувьд хуулийн 
д ээрх шаардлага хангагдаагүй. 
Гэмт хэргийн зүйлчлэлд нөлөөлж 
болох нөхцөл байдлын хүрээг зөв 
тогтоох мөрдөн шалгах ажиллагаа 
бүрэн хийгдээгүй. Хэргийн талаар 
нотолбол зохих байдлуудыг бүрэн 
нотлоогүй байхад хэргийг хүлээн авч 
эрх зүйн дүгнэлт хийсэн шүүхийн 
ш и й двэр  н ь  ху уль ё сн ы ба йх 
шаардлагад нийцээгүй” гэх зэрэг 
үндэслэл бүхий тусгай саналыг 
гаргаса н. Энэ  дагуу  2021  оны 
долдугаар сарын 19-нд Дээд шүүхийн 
ерөнхий шүүгч Д.Ганзориг даргалж, 
Э р ү үг и йн  т ан х и м ы н  т эр г ү ү н 
Ч.Хосбаяр, шүүгч Б.Амарбаясгалан, 
С.Батдэлгэр, Б.Батцэрэн, Б.Цогт, 
Д . Э р д э н э б а л с ү р э н  н а р ы н 
бүрэлдэхүүнтэй хуралдсан. Эндээс 
С.Баярцогтод холбогдох хэсгийг 
тусгаарлаж, нэмэлт мөрдөн байцаалт 
хийлгэхээр прокурорт буцаахаар 
шийдвэрлэсэн. Тэгвэл тэр шүүх 
хуралдаан д ээр Дээд шүүхийн 
шүүгч С.Батдэлгэр, Б.Батцэрэн, 
Б . Ц о г т  г у р а в  “ . . . С . Б а я р ц о г т 
хөрөнгө оруулагч “Айвенхоу Майнз 
Лимимтед” компанийн хувьцааг 
эзэмшиж, ашиг сонирхлын зөрчил 
үүсгэсэн атлаа  Засгийн газрыг 
төлөөлж тус компанитай Хөрөнгө 

оруулалтын гэрээг байгуулах үйл 
ажиллагаанд биечлэн оролцож, албан 
ажлын хувьд олж авсан мэдээллийг 
өөрт ашиг олох зорилгоор ашигласан 
үйлдэл нь Эрүүгийн хуулийн 263 
дугаар зүйлд заасан “хүнд хор 
уршиг”-ийн шинжийг бүрэн агуулсан 
гэж дүгн эсэ н н ь  үн д эсл элт эй 
юм. . . .Иймд С.Баярцогт нарын 
таван хүнд холбогдох эрүүгийн 
хэргийг шийдвэрлэсэн анхан, давж 
заалдах, хяналтын шатны шүүхийн 
шийдвэрийн С.Баярцогтод холбогдох 
хэсгийг бүхэлд нь хүчингүй болгож, 
тусгаарлан, мөрдөн байцаалтад 
буцааж шийдвэрлэсэн Эрүүгийн 
х э р г и й н  ш ү ү г ч д и й н  н э гд с э н 
хуралдааны тогтоол нь үндэслэлгүй 
бөгөөд хуульд харш илсан” гэх 
зэрэг  олон үнд эслэл, шалтгаан 
тоочсон тусгай саналыг бичжээ. 
Гэвч энэ тусгай санал нөгөөх хоёр 
шүүгчийнх нь шийг “ажил хэрэг” 
болоогүй юм. Тиймээс АТГ-аас 
2022 оны зургадугаар сарын 10-нд 
НПГ-т хэрэгсэхгүй болгох санал 
хүргүүлжээ. Тус прокурорын газраас 
2022 оны зургадугаар сарын 13-нд 
С.Баярцогтод холбогдох эрүүгийн 
170200... ... ... дугаартай хэргийг 
хэрэгсэхгүй болгох тогтоол гаргасан 
юм. 

“Авлигал хороолол”-оос айж зугтаад байгаа “төр” Э.Бадар-Ууганы 
байшинг бярдаж байна

ордоос таван хувийн АМНАТ авах 
суурь нөхцөл бий. Ингээд тооцвол 
нийт 10 хувийн АМНАТ-ыг тогтмол 
авах нөхцлөө бүрдүүллээ” гэв.   

АН-ын бүлэг өчигдөр хуралдаж,  
Монгол Улсын 2024 оны төсвийн 
төслийг хэлэлцлээ. Бүлгийн гишүүд 
ирэх оны төсөвт илүү хариуцлагатай 
ха ндаж,  өмнө н ь ярьж байс ан 
а ж л у уд ы г  г ү й ц э эх эд  о н ц г о й 
анхаарч ажиллах талаар ярилцжээ.  
Мөн энэ үеэр  УИХ-ын гишүүн 

Ж.Батсуурь “Эрх баригчид ковидын 
үеийн зарцуулалт, худалдан авалт, 
гадаадын зээл тусламжийн дүн болох 
20 их наяд төгрөгийн задаргааг ард 
түмэнд мэдүүлэхээс айж байна. 
Энэ дунд хоёр их наяд төгрөгийг 
эдийн засгийг дэмжих, эрүүл мэндээ 
хамгаалах гэдэг нэрээр иргэн, аж 

ахуй нэгжид нэн хөнгөлөлттэй 
болон хүүгүй зээл олгочихсон. Зээл 
авсан компаниудын нэрийг өгөөч 
гэхээр өгдөггүй. Ногоон автобус 
шиг нууц. Мэдээлэл гаргаж өгөхгүй, 
шинжээч томилуулъя гэхээр Эдийн 
засгийн Байнгын хороо дээр ирцээ 
бойкот хийж байна”  гэлээ.

АН: Эрх баригчид ковидын зарцуулалтыг ил болгохоос айж байна



3БАРИМТ, ТАЙЛБАР2023.10.17 № 206 (7191)

×ºëººò õýâëýë áîë íèéãìèéí îé ñàíàìæÖàã ¿å

Түрүүч нь I нүүрт

Ө н г ө р с ө н  г у р ва н  ж и л и й н 
х у г а ц а а н д  а с а р  и х  м ө н г ө 
зарцуулагдаж байгаа. Залгаад улс 
төрийн албан тушаалтнууд, төрийн 
албан хаагч нарыг өршөөх нь туйлын 
шударга бус, хардахаас өөр арга 
алга. Тийм ч болохоор та бүхэн энэ 
олсон орлогын тэрний эх үүсвэрийн 
хэмжээний өртгийг нь нууцална 
гэж байгаа юм. Дээрээс нь татвар 
төлөхөөс нь өршөөнө, хариуцлага 
хүлээхээс нь өршөөнө гэж. Татварыг 
төлүүлэх ёстой шүү дээ. Энэ дээр 
Байнгын хороо ямар саналтай байгаа 
юм бэ. Татварын ерөнхий газрын 
дарга нь энэ хууль хэрэгжүүлэх 
нь дөрвөн их наяд төгрөг эдийн 
засагт орно гэж. Яаж тооцсон юм бэ. 
Нөгөө талаар татвар төлсөн улсуудад 
урамшуулал олгох ёстой шүү дээ. 

Төсвийн байнгын хорооны 
дарга Б.Болор: 

-Байнгын хороон дээр  бүгд 
яригдсан. 4.1.7-оор хэлэлцүүлээд 
хуулиас хасах зарчмын зөрүүтэй 
санал орж ирсэн. Санал хураасан. 
Унасан. Одоо энэ чуулган д ээр 
санал хураалт явагдана. Нууцлалтай 
холбо отой  ас ууд лаа р  ч  гэс э н 
Я . С а н ж м я т а в  г и ш ү ү н  с а н а л 
гаргаад хураалгасан. УИХ дээр бас 
хураагдана. Статистикийн хувьд 
дэлхийн банк валютын сангийн 
судалгаагаар 2000 оны эхээр Монгол 
Улсын далд эдийн засаг 30 орчим 
хувьтай байна гэсэн. Одоо өсөөд 35 
орчим хувь болсон болов уу. Энэ дээр 
тулгуурлаж тэр тоог гаргасан байх. 

УИХ-ын дарга З.Энхболд: 
-Ариунсан дарга. Төлөөгүйг нь 

мэдсээр байж яагаад авдаггүй юм бэ 
гэж. Бүртгэл сайжруулахгүй тийм 
их мөнгөний татвар авдаггүй юм 
уу  та нар.

Татварын ерөнхий газрын 
дарга Б.Ариунсан: 

-Б ид  н ар  та й лб а р  өг өх д өө 
түрүүчийн өршөөлийн ил тод болгох 
хуулиар 4.5 их наядын хөрөнгө 
бүртгэгдэж ил тод болсон гэж хэлсэн. 
Өнөөдөр яг 4 их наяд нуугдаж байна 
гэсэн дүнг хэлээгүй. 

УИХ-ын дарга З.Энхболд: 
-Тийм хэмжээний хөрөнгө ил 

болох тухай ярьж байгаа болохоос 
биш төлөөгүй татвар байхгүй гэж 
ойлгохгүй байгаа шүү дээ. 

Татварын ерөнхий газрын 
дарга Б.Ариунсан: 

-Урьдчилаад 4 их наяд байна 
гэсэн юмыг бид яриагүй ээ. 

УИХ-ын дарга З.Энхболд: Ил 
гарсан хөрөнгөний төлөх ёстой 
татвар нь хэдэн хувь байдаг юм бэ. 

Татварын ерөнхий газрын 
дарга Б.Ариунсан: 

-Нийлээд 1.3 тэрбум. 
УИХ-ын дарга З.Энхболд: 
-Ганцхан тэрбум уу. 
Татварын ерөнхий газрын 

дарга Б.Ариунсан:
- Илэрсэн орлогоос нь авах татвар 

шүү дээ. 
УИХ-ын дарга З.Энхболд: 
-Орлого хөрөнгөө ил болгоно. 

Тэр чинь хэзээ нэгэн цагт төлөх ёстой 
л байгаа шүү дээ. Тэр нь ямар хувийг 
нь эзэлдэг юм бэ. 

Татварын ерөнхий газрын дарга 
Б.Ариунсан: Өмнөх тооцооллоор 4.5 

их наяд төгрөгийн орлого хөрөнгө 
ил болгоод 431.6 тэрбум төгрөгийн 
татварыг өршөөлд хамруулсан. 

УИХ-ын дарга З.Энхболд: 
-Арав гаруй хувь л юм байна шүү 

дээ. Энхбаяр гишүүн тодруулж асууя. 
УИХ-ын гишүүн Ж.Энхбаяр: 
-Хуульд заасан хариуцлагаас 

чөлөөлөх юм байна. Гэтэл яагаад 
татвараас нь чөлөөлөх гээд байгаа 
юм бэ. 

УИХ-ын дарга З.Энхболд: 
-Төлүүлэх тал дээр Байнгын 

хороон дээр юу гэж яригдсан юм бэ. 
Болор гишүүн. 

Төсвийн байнгын хорооны 
дарга Б.Болор: 

-Ер нь бол олон оронд эдийн 
засгийн хүндрэлтэй үед хэрэглэгдэх 
хууль л даа. Байнга хийх зөв биш. 
Тэгэхдээ өнөөгийн нөхцөлд хийх нь 
зүйтэй. Нэг удаагийн өршөөл гэдэг 
утгаараа явж байгаа. 

УИХ-ын гишүүн Ж.Энхбаяр:
- Төслийн 4.1.7 дахь хэсгийн 

авлигын эсрэг хууль гэсэнд яг ямар 
ямар заалтууд зайлшгүй суух ёстой 
байсан бэ. Энийг санал гаргасан 
Болорчулуун гишүүнээс дэлгэрүүлж 
асуумаар байна. 

У И Х - ы н  г и ш ү ү н 
Х.Болорчулуун: 

-Эдийн засгийн ил тод байдлын 
хууль най ман  төрлий н хуульд 
үйлчлэхээр байгаа юм. Авлигалын 
эсрэг хууль тэр дотор явж байгаа. 
Үүнийг хасах ёстой гэсэн саналыг 
оруулсан. 

УИХ-ын гишүүн Ё.Отгонбаяр: 
-Эдий н зас ги йн өршөөлийг 

авлигын эсрэг хууль уруу хамруулж 
болохгүй ээ. Ер нь бид ингээд ээлжит 
бусаар сандран цуглаад л авлигын 
хэрэгтэй холбоотой улсуудыг өршөөх 
гээд суугаад байгаа бүлэг хулгайч нар 
шиг өөрсдийгөө харагдуулж байх 
ямар хэрэгтэй юм бэ. Хоёрдугаарт 
хэдэн аж ахуйн нэгжийн хэд эн 
албан тушаалтны хэчнээн тэрбум 
төгрөгийн асуудал байгаа юм бэ. 

Хууль зүйн сайд Д.Дорлигжав: 
-Авлигын гэдэг бол АТГ шалгадаг 

бүх хэргээс өршөөж байгаа зүйл биш 
ээ. Хэд хэдэн хариуцлага байгаа. 
Тэрэнтэй холбоотой заалтыг нь л 
тавьж байна. Татвараас чөлөөлөх 
асуудлыг анх оруулахдаа төлөх 
нөхцөлтэйгөөр бусад хариуцлагаас 
чөлөөлж оруулж ирсэн. Өршөөхгүй 
юм бол энэ хууль чинь үйлчлэхгүй. 

УИХ-ын гишүүн С.Одонтуяа: 
-АН нь авлигыг дэмжээд нэг 

авлигачдаа хаацайлах гээд МАН-ын 
гишүүд авлигын эсрэг тэмцээд байгаа 
юм шиг ойлголт нийгэмд төрүүлж 
болохгүй ээ. Ийм асуудал д ээр 
гишүүдэд нэмэлт тайлбарыг өгчихөд 
илүүдэхгүй шүү. АН-ын бүлэг дээр 
Эдийн засгийн ил тод байдлын 
хуулийг удаа дараа ярилцсан. Баялаг 
бүтээгчдээ дэмжье, ахуйн нэгжүүдээ 
хөнгөлье гээд энэ хуулийг эхнээс нь 
дэмжиж байгаа. 

УИХ-ын дарга З.Энхболд:
- Саналаа хураая. Ер нь бол энэ 

хуультай цуг Өршөөлийн хууль 
давхар явж байгааг гишүүд мэдэж 
байгаа. Тэрэн дотор авлига, хууль 
бусаар хөрөнгөжих бүх заалт хаалттай 
байгаа. Зөрчилтэй биш. Ажлаас 
халах санкцыг алга болгож байгаа. 
Нөгөө нь хөрөнгөө өөрийн болгож 

бичихийг хориглосон хэвээрээ л 
байгаа тийм үү. Х.Тэмүүжин гишүүн 
хэлээд өг. Жижигхээн юмны төлөө 
ингэж бас хэл аманд орох хэрэг 
байна уу. 

УИХ-ын гишүүн Х.Тэмүүжин: 
-Эдийн засгийн ил тод байдлын 

тухай хуулиар хэнийг ч өршөөхгүй 
гэдгийг ойлгох ёстой. Эрүүгийн 
хууль Өршөөлийн хууль хоёрыг л 
Эрүүгийн шүүхэд хэрэглэнэ. Эдийн 
засгийн ил тод байдлын тухай хууль 
эрүүгийн шүүхэд падлий байхгүй. 
Татвар ын  байгу улла гад  ауд и т 
санхүүгийн бүртгэлд л хамаатай 
хууль. Монгол Улсад өнгөрсөн 25 
жилд гарсан Өршөөлийн хуулиуд ч яг 
тийм байгаа. Ил тод байдлын хуулиар 
хэн нэгэн өршөөгдөж байна гэдэг бол 
хоосон улс төр байж магадгүй. 

УИХ-ын дарга З.Энхболд: 
-Т өсвийн байнгын хорооны 

д эм ж э э г ү й  с а н а л  н ом е р  н э г. 
Болорчулуун гишүүний гаргасан 
саналыг Байнгын хороо дэмжээгүй. 
Дэмжье гэдгээр санал хураая. Санал 
хураалтад 61 гишүүн оролцож 28 
ги шүүн зөвшөөрч 45 .9  хувийн 
саналаар Х.Болорчулуун гишүүний 
санал дэмжигдэж Төсвийн байнгын 
хорооны санал дэмжигдсэнгүй. Хоёр. 
Төслийн 3 дугаар зүйлийн 3.1 дэх 
хэсгийн “өдөр” гэснийг “өдрийн 17 
цаг 30 минутад” гэж өөрчлөх. Санал 
гаргасан УИХ-ын гишүүн Б.Болор. 
Төсвийн байнгын хороо дэмжээгүй 
байна. Энэ ямар учиртай санал юм 
бэ. Санал гаргасан гишүүн Б.Болор. 

Төсвийн байнгын хорооны дарга 
Б.Болор: Цагийг нь тодорхой болгож 
өгье л гэсэн юм. Арванхоёрдугаар 
сарын 31-ний өдөр гэснийг л 31-ний 
өдрийн 17 цаг 30 минут болгоё гэсэн. 
Тэгээд Байнгын хороон дээр санал 
дэмжигдээгүй.

УИХ-ын дарга З.Энхболд: 
-Иргэний хуулийнхаа 24 цагаар 

явахад юу нь болохгүй байгаа юм 
бэ. Б.Болор гишүүн саналаа татаж 
авсан учраас санал  хураахгүй. 
Гурав. Төслийн 6 дугаар зүйлийн 
6.2 дахь хэсгийн “нууцлах” гэснийг 
“нийтэд үл мэдээлэх” гэж өөрчлөх. 
Санал гаргасан УИХ-ын гишүүн 
Я.Санжмятав. Асуулттай гишүүд 
нэрээ өгчих. Ийм олуулаа асууж 
ба йхаа р Я.С ан жмятав  ги ш үүн 
өөрөө тайлбарлачихвал яасан юм 
бэ. Я.Санжмятав гишүүн эхлээд 
саналаа тайлбарлаад өг. 

УИХ-ын гишүүн Я.Санжмятав: 
-Нууцлах гэдэг үг  өгүүлбэр 

хуульд орчихоор гадагш нь мэдээлэл 
гарсан нөхцөлд нууц задруулсан гэх 
учраас нийтэд үл мэдээлэх гэдгээр 
оруулбал яасан юм бэ гэж оруулж 
байсан юм. Дийлэнх гишүүд санал 
өгөхөөргүй байгаа учраас татъя. 

УИХ-ын дарга З.Энхболд: 
-Я.Санжмятав гишүүн саналаа 

татлаа. Хоёрдугаар хэлэлцүүлэг 
дээр гишүүд ярь. Нууцлаад байх 
юм байхгүй шүү дээ. Тэртээ тэргүй 
л хөрөнгө нь ил болж байна. Дараа 
жилийнх нь ХОМ дээр гараад ирлээ. 
Тэрийг нь хүн асууж л таарна шүү 
дээ. Тэрнээс юунаас нь айдаг юм 
бэ. Санал хурааж дууслаа. Эдийн 
засгийн ил тод байдлыг дэмжих 
тухай хуулийн төслийг эцсийн 
хэлэлцүүлэгт бэлтгүүлэхээр Төсвийн 
байнгын хороонд шилжүүллээ. 

Х.Тэмүүжин:  “Ил тод байдлын хуулиар хэн нэгэн өршөөгдөж байна” 
гэдэг бол хоосон улс төр

С.УЯНГА

Х э в л э л  м э д э э л л и й н 
байгууллагууд  иргэдийн м эдэх 
эрхийг хангахын тулд эх сурвалжаа 
хамгаалах акц өрнүүлэв. Сэтгүүлчид 
микээ  г азарт өрж ,  ма ск зү үв . 
Эрүүгийн хуулийн тодорхой заалтыг 
эсэргүүцэн бичиг бүхий уриа лоозон 
өргөж, хууль тогтоогчдод шаардлага 
хүргүүлэв. 

Эхлээд Хууль зүй, дотоод хэргийн 
сайдад, дараа нь МАН-ын бүлэг, 
сөрөг хүчнийхэнд хуулиа эргүүлэн 
татах шаардлага хүргүүлэв. Засгийн 
газар тодорхой гэмт хэргүүдэд ялын 
бодлогыг чангатгахаар Эрүүгийн 
тухай хуульд нэмэлт, өөрчлөлт 
оруулах тухай хуулийн төслийг 
хэдхэн хоногт боловсруулан энэ 
сарын 11-ны өдрийн хуралдаанаараа 
яаран хэлэлцэж, төслийг дэмжээд 
байгаагийн дотор “албан үүргийн 
дагуу олж мэдсэн алба хаагч, ажилтан 
мөрдөн шалгах ажиллагааны нууцыг 
задруулсан үйлдэлд оногдуулах 
торгох ялыг хасаж, зургаан сараас 
гурван жил хорих ял оноож байгааг 
1-5  жил б олгон  нэм эгд үүлэх” 
өөрчлөлт багтсан нь төрийн хүчний 
ба йгууллагы н б үх мэд ээллий г 
иргэдээс нуух, тухайн алба хаагч, 
ажилтны хувьд шударга бусын эсрэг 
шүгэл үлээх иргэнийх нь үүрэг, эр 
зоригийг мохоож байна. Ингэснээрээ 
хэвлэл мэдээллийн эх сурвалжийг 
хумьж, улмаар Үндсэн хуулиар 
олгогдсон иргэний мэдэх эрх, хэвлэн 
нийтлэх эрх, эрх чөлөөнд ноцтой 
аюулыг учруулж болзошгүй байна. 
Монголын төр, тэр дундаа цагдаа, 
прокурор, шүүх зэрэг хууль сахиулах 
байгууллагын шударга үнэн байдалд 
иргэдийн итгэл үлэмж буурсан энэ 
цаг үед мөрдөн шалгах ажиллагааны 
бүх мэдээллийг төр өөрөө хатуу 
хянаж, энэ явцад хүний эрхийн 
зөрчил, алдаа завхрал, хэлмэгдүүлэлт 
ч үүсэж болох нөхцөлийг хаацайлах, 
нуух боломжийг хуулиар бий болгож 
буй нь төрийг улам бүр дарангуйлагч 
шинжтэй болгоод зогсохгүй иргэд, 
олон нийт, хэвлэл мэдээллийнхэнд 
айдас төрүүлж байгааг Засгийн 
газарт хатуу сануулж байна  хэмээн 
МСНЭ-ээс мэдэгдэл гаргаад байсан 
юм. 

Энэ талаар МСНЭ-ийн Ерөнхий 

СЭТГҮҮЛЧДИЙН ЭСЭРГҮҮЦСЭН ЗААЛТЫГ 
ХУУЛИЙН  ТӨСЛӨӨС ХАСАХААР БОЛЛОО 

нарийн бичгийн дарга Б.Ууганбаяр 
“Монгол Улсы н Засгийн газар 
төрийн албан хаагчдыг "Шүгэл 
үлээгээрэй" гээд нэг мөрөн дээр 
нь алгадаж байгаа атлаа, "Шүгэл 
ү л э э в э л  э р ү ү г и й н  х у у л и а р 
хариуцлага хүлээлгэнэ шүү" хэмээн 
нөгөө мөрөн дээр нь алгадсанаас 
өөрцгүй юм.  Иргэдийн мэдэх эрхийг 
хязгаарлах гэж байна. Иргэдийн 
мэдэх эрхийг хангадаг зүйл нь хэвлэл 
мэдээллийн салбар байдаг.Тиймээс 
бидний тавьж буй шаардлагыг 
биелүүлэхгүй тохиолдолд Засгийг 
газар, УИХ-ын үйл ажиллагааг 
хэвлэл мэдээллийнхэн сурталчлахаас 
татгалзах болно” гэсэн бол дэд 
ерөнхийлөгч З.Боргилмаа “Эрүүгийн 
хуульд мөрдөн шалгах ажиллагааны 
нууцыг задруулсан албан тушаалтан, 
а жилт анд оногд уулд аг  торгох 
заалтыг олон жилээр хорих заалт  
болгон оруулсан. Үүнийг Ерөнхий 
сайд Хууль зүйн сайдад үүрэг болгож 
хэдхэн хоногийн дотор боловсруулж 
батлах гэж байна. Мөрдөн байцаах 
ажиллагааны нууцлалын хариуцлага 
одоо ч эрүүгийн хуулиар оноогддог 
байхад үүнийг чангалж байгаагаас 
улбаалан ямар нэгэн сөрөг үр дагавар 
гарч болзошгүй гэдэгт анхаарч, 
нийгэмд хүргэх үүрэгтэй” гэлээ. 

Ийнхүү сэтгүүлчдийг шаардлага 
хүргүүлэхтэй зэрэгцэн ХДХ-ийн 
сайд Б.Энхбаяр “Мөрдөн шалгах 
ажиллагааны нууцыг задруулах энэ 
гэмт хэрэг сүүлийн 100 жилийн 
хугацаанд манай улсын эрүүгийн 
хуульд хуульчлагдсан гэмт хэрэг 
байсаар ирсэн. Цаашид ч байх зүйл. 

Мөрдөн шалгах ажиллагааны нууцыг 
задруулах гэмт хэргийн субъект 
иргэн, сэтгүүлч, хэвлэл мэдээллийн 
байгууллага биш" гэж тайлбарласан 
ч МАН-ын бүлгийн хуралдаанаар 
хэлэлцээд сэтгүүлчдийн эсэргүүцээд 
байсан заалтыг эргүүлэн татахаар 
боллоо. 

Энэ  т алаар   бүлгийн  д арга 
Д.Тогтохсүрэн "Хурлаар Монгол 
Ул с ы н  т ө с в и й н  т у ха й  ху ул ь 
болон МСНЭ-ээс өргөн барьсан 
Эрүүгийн хуулийн зарим заалтыг 
эсэргүүцэж байгаатай холбоотой 
асуудлыг авч хэлэлцлээ. Хууль зүй, 
дотоод хэргийн сайд Б.Энхбаяр 
өнгөрсөн долоо хоногт Эрүүгийн 
хуульд оруулах нэмэлт өөрчлөлтийн 
төслийг өргөн барьсан. Бага насны 
хүүхэд, гэр бүлтэй холбоотой гэмт 
хэргийн ялын бодлогыг чангатгах 
чиглэлийн хуулийн төсөл юм. Энэ 
хүрээнд Эрүүгийн хуулийн 21.9 
буюу мөрдөн байцаалтын нууцыг 
задруулахгүй байхтай холбоотой 
заалтыг өргөн барьсан. Энэ заалтыг 
мэдээлэл олж авах эрхийг багасгаж, 
хэвлэл мэд ээллийн хэрэгслийг 
хянах гэж байна гэдэг агуулгаар 
сэтгүүлчид эсэргүүцэж байна. УИХ-
ын чуулганаар Эрүүгийн хуулийн 
нэмэлт өөрчлөлтийг хэлэлцэх үед 
21.9 дэх заалтыг хасах нь зүйтэй 
гэж бүлэг үзлээ. Энэ гурав дахь 
өдөр ээлжит бус чуулган хуралдаж, 
Эрүүгийн болон Хүүхэд хамгааллын 
тухай хуулийн нэмэлт өөрчлөлтийг 
хэлэлцэх эсэхийг шийднэ. 14 хоногт 
багтааж энэ асуудлыг шийдвэрлэнэ" 
хэмээв.

“ZM” © Ð.ÎÞÓÍ

Монгол Улсын Засгийн газар төрийн албан хаагчдыг 
"Шүгэл үлээгээрэй" гээд нэг мөрөн дээр нь алгадаж 
байгаа атлаа, "Шүгэл үлээвэл эрүүгийн хуулиар 
хариуцлага хүлээлгэнэ шүү" хэмээн нөгөө мөрөн дээр 
нь алгадсанаас өөрцгүй юм.

Òºðèéã óëàì á¿ð äàðàíãóéëàã÷ øèíæòýé áîëãîîä 
çîãñîõã¿é èðãýä, îëîí íèéò, õýâëýë ìýäýýëëèéíõýíä 
àéäàñ òºð¿¿ëæ áàéãààã Çàñãèéí ãàçàðò õàòóó ñàíóóëæ 
áàéíà õýìýýí ÌÑÍÝ-ýýñ ìýäýãäýë ãàðãààä áàéñàí þì.

ТОХИЖИЛТЫН АЖИЛД ХАМТРАН АЖИЛЛАХ УРИЛГА
Гадна тохижилтын чиглэлээр үйл ажиллагаа явуулдаг аж ахуй нэгж байгууллагуудыг сагсан бөмбөгийн 

стандарт 3х3 талбайн тохижилтын ажил (Багануур дүүрэг, 3 дугаар хороо, 1 дүгээр хорооны 2 байршил)-
ыг хийж гүйцэтгэх үнийн санал, гүйцэтгэх боломжтой байршлын тооны хамт ирүүлэхийг урьж байна. 
Тавигдах ерөнхий шаардлага:

1) Компанийн гэрчилгээ, танилцуулга ирүүлэх
2) Тусгай зөвшөөрөл ирүүлэх 
3) Татварын тодорхойлолт ирүүлэх /өр төлбөргүй байх/
4) Ажил олгогчийн нийгмийн даатгалын шимтгэл төлөлтийн тодорхойлолт ирүүлэх (өр төлбөргүй 

байх)
5) 2022 оны санхүүгийн тайлан ирүүлэх (ашигтай ажилласан байх)
6) Ижил төстэй ажлын туршлагын мэдээллийг ирүүлэх (Гэрээ, гэрээ дүгнэсэн протоколын хамт 

ирүүлэх, ирүүлээгүй тохиолдолд татгалзана.)
7) Тохижилтын ажлыг гэрээнд заагдсан хугацаанд чанартай хийж гүйцэтгэх тухай мэдэгдэл ирүүлэх
8) Харилцагч банкны тодорхойлолтыг зарласан өдрөөс хойш авсан байх (хугацаа хэтэрсэн зээлгүй 

байх)
9) Үнийн санал, гүйцэтгэх боломжтой байршлын тоог албан бичгээр ирүүлэх
Хамтран ажиллах үнийн санал болон шаардлагатай материалаа цаасаар 10 дугаар сарын 18-ны өдрийн 

17 цагаас өмнө Хот тохижилтын газар ОНӨААТҮГ (Баянзүрх дүүрэг, 1-р хороо, залуучуудын гудамж, 
сансрын тунель, өөрийн байр) хаягаар битүүмжлэн ирүүлнэ үү. 

Сонирхсон байгууллагууд доорх утсаар холбогдож дэлгэрэнгүй мэдээлэл авна уу.

Холбогдох утас: 80360212
ХОТ ТОХИЖИЛТЫН ГАЗАР ОНӨААТҮГ

ТЕНДЕРИЙН УРИЛГА
Огноо: 2023-10-17
Тендер шалгаруулалтын нэр: Аймаг сумдын ойн ангид тодорхой хэмжээний техник, тоног төхөөрөмж, тусгай 

хэрэгслээр хангах
Тендер шалгаруулалтын дугаар: ХЭАОНӨГ/202310074

Хэнтий аймгийн Орон нутгийн өмчийн газар нь тендерийн баримт бичигт заасан шалгуур үзүүлэлт, шаардлагыг 
хангасан хуулийн этгээдийг Аймаг сумдын ойн ангид тодорхой хэмжээний техник, тоног төхөөрөмж, тусгай хэрэгслээр 
хангах–ыг нийлүүлэх тухай тендер ирүүлэхийг урьж байна.

Сонирхогч этгээд худалдан авах ажиллагааны цахим системээр тендерийн баримт бичигтэй үнэ төлбөргүй танилцах 
эрхтэй бөгөөд 50,000 төгрөгийг төлснөөр тендер шалгаруулалтад оролцох эрхтэй болно.

Тендер нь түүнийг нээснээс хойш [30] ба түүнээс дээш хоногийн хугацаанд хүчинтэй байхаар тендерт заах ба 1,084,910 
төгрөгөөс багагүй үнийн дүнтэй тендерийн баталгаа ирүүлнэ.

 Тендерийг 2023 оны 11 -р сарын 16 -ны өдрийн 09 цаг 00 минут–аас өмнө тендерийн баримт бичигт заасан хэлбэрээр 
ирүүлэх ба тендерийн нээлтийг 2023 оны 11 -р сарын 16 -ны өдрийн 09 цаг 50 минут-т зохион байгуулна.

 Гадаадын этгээд тендер ирүүлэх эрхтэй эсэх:  Эрхгүй
Урьдчилсан худалдан авах ажиллагааны урилга эсэх:  Үгүй
Тендерийн урилга нийтлэх ерөнхий гэрээ байгуулсан үндэсний хэмжээний өдөр тутмын сонинд тендер урилгыг нийтэлсэн 

байдал: 
Зууны мэдээ сонин
20231017
 №206 (7191)  
Сонирхсон этгээд тендерийн баримт бичигтэй холбоотой тодруулга, нэмэлт мэдээлэл авах хүсэлтийг доорх хаягаар 

хүргүүлж болно. 
Хэнтий аймгийн Орон нутгийн өмчийн газар 

Утас: 70563056
khentiionug@khentii.gov.mn

www.tender.gov.mn
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Өмгөөлөгч Б.Агар-Эрдэнэ: 
ГЭР БҮЛ ТОГТВОРТОЙ БУС 
БАЙНА

-Хүүхдийн эрхийн асуудал гэдэг 
бол маш өргөн хүрээний асуудал 
байдаг. Шүүхийн танхимд хэрэг хянан 
шийдвэрлэх ажиллагааны тухай хууль 
мөрдөгддөг. Хэрэг хянан шийдвэрлэх 
ажиллагаа нь аливаа гэм буруутай 
эсэхийг нотлох, тогтоох түүнд эрүүгийн 
хариуцлага ногдуулах зорилгоор 
явагддаг. Нэг бол 18 хүрээгүй хүүхэд 
өөрөө гэмт хэрэгтэн болох, эсвэл хүүхэд 
гэмт хэргийн золиос болохтой холбоотой 
асуудал дээр улсаас  хууль баталж өгсөн. 
Харин шүүхийн танхимд орж ирээгүй 
хэчнээн хүүхдийн эрх зөрчигдөж  байгаа 
вэ гэдгийг хэлэхэд хэцүү. Монгол 
Улс өсвөр насны яллагдагч, хохирогч 
хүүхэдтэй холбоотой хамгааллын 
тогтолцоог 2017 оноос хэрэгжүүлж 
байгаа. Энэ нь нэг  талаасаа сайшаалтай. 
Хэрэг хянан шалгах ажиллагаанд 
хүүхдийн эрхийг хангахын тулд эхний 
алхмаа хийж байна хэмээн харж байна. 
Хүүхдийн хүчирхийлэл бие махбод, 
сэтгэл зүй зэргээр маш олон талаар 
илэрдэг. Үл хайхрах хүчирхийлэл нь 
мөн дотроо олон төрөлтэй. Сэтгэл 
зүй, боловсрол, бие махбодоор үл 
хайхрах нь хүүхдийн нийгэмд хувь 
хүн болон төлөвшүүлэхийг Хүүхэд 
хамгааллын тухай хууль, Хүүхдийн 
эрхийг хамгаалах хуулиар насанд 
хүргэгчд эд үүрэг болгон өгсөн 
байдаг. Эдгээр үүргийг биелүүлээгүй 
тохиолдолд Зөрчлийн тухай хуулиар 
хариуцлага ногдуулж байгаа.  Гэвч 
зөрчлийн хэргийг нээгээд явах  систем 
бидэнд хангалттай бус байна.

Хүүхдийн хүмүүжилд гол үүргийг 
гэр бүл хариуцаж байдаг. Монгол 
Улсын хувьд сүүлийн арван жилийн 
статистикийг харвал гэр бүл тогтвортой 
бус, гэрлэлт цуцлалт их байна. Энэ 
асуудалд бид анхаарал хандуулах 
ёстой. Хоёр талд байгаа хүүхдийн 
хүмүүжил хүүхдийг сэтгэл санааны 
байдал хагас мэдрэмжийн байдалд 
оруулдаг. Хүүхэд хүртэх анхаарал 
халамж хүртэж чадахгүйн улмаас нэг 
бол гэмт хэрэгтэн, эсвэл гэмт хэргийн 
золиос болох өндөр эрсдэлтэй байдаг. 
Монгол Улс НҮБ- д тайлан явуулж 
зөвлөмж аваад дунд болон муу үнэлгээ 
авсан. Үүний хор уршиг нь одоо гарч 
байна. Иймээс бид тав, арав, хорь 
гэсэн алсын хараатай хүүхдийн эрхийг 
хамгаалах нь зөв гэж боддог.

Хүний эрхийн түгээмэл тунхаглал 75 жил:

Б.АЛТАНГЭРЭЛ

Үндэсний өдөр тутмын “Зууны мэдээ” сонин болон TV9 телевиз хамтран Хүний эрхийн түгээмэл тунхаглал батлагдсаны 75 жилийн ойд 
зориулсан цуврал хэлэлцүүлгийг хүргэж байна.  Энэ удаад хүүхдийн эрхийг онцолж зочдоор  Сургуулийн нийгмийн ажилтны нийгэмлэгийн тэргүүн 
Б.Мөнхжаргал, хуульч, өмгөөлөгч Г.Бат-Отгон, НҮБ-ын Хүүхдийн сангийн Төлөвлөлт, хяналт үнэлгээний ахлах мэргэжилтэн Д.Хүрэлмаа, өмгөөлөгч  
Б.Агар-эрдэнэ нарыг урилаа. 

НҮБ-ын Хүүхдийн  сангийн 
төлөлт, хяналт үнэлгээний ахлах 
мэргэжилтэн Д.Хүрэлмаа : 
ХҮҮХЭД ХАМГААЛЛЫН 
ЗАРИМ АСУУДАЛ ДЭЭР БИД 
УХАРЧ БАЙНА 

-Хүүхдийн эрхийн конвенцийн 
хүрээнд улс  орнууд хүүхдийн 
эрхийн хэрэгжилтийн талаар тайланг 
явуулж, хэлэлцүүлдэг. Манай улсын 
хувьд хүүхдийн эрхийг хэмжихэд 
хүүхэдтэй хамааралтай маш олон 
асуудал байдаг. Үүнд хүүхэд амьд 
явах, эсэн мэнд явах эрхээ эдэлж 
байгаа хэдий ч боловсролын чанарын 
хувьд анхаарал хандуулсан хэвээр 
байна. Хөгжлийн үйлчилгээ тал 
дээр хамралт өндөр. Гэвч хөгжлийн 
оролцооны тал дээр анхаарал татах 
асуудлууд байна. Хүүхэд хамгаалал 
маш өргөн асуудлуудыг хамруулж 
хардаг, хэрэгжилтийн түвшин янз 
бүр байна. Тухайлбал, хүүхдийн 
хөдөлмөр эрхлэлтийг сүүлийн 30 
жил бууруулж чадаагүй статистик 
үзүүлэлттэй байна. Хүүхдийн 
эсрэг гэмт хэргийн төрлүүд улам 
нарийн болж байна.  Цахим гэмт 
хэрэг нэмэгдэж байна. Хамгааллын 
тал дээр олон шинэ асуудлуудтай 
холбоотойгоор шинэ нөхцөл байдал 
үүсэх нөхцөл бий болсон. Хүүхдийн 
амьдарч буй орчны аюулгүй байдал 
маш хурцаар тавигдаж байна. 
Агаарын бохирдол, цаг уурын 
нөхцөл байдлын амьдралд үзүүлж 
буй нөлөө гээд яривал бид ухарч 
байгаа үзүүлэлттэй байна. Хүүхдийн 
асуудлыг цөөхөн өгүүлбэрээр 
базахад хэцүү ч гэсэн эдгээр нь 
хамгийн түгээмэл ажиглагдаж байгаа 
асуудлууд. 

Х ү ү х д и й г  а л и в а а  ү й л 
ажиллагаанд оролцуулах стандарт, 
ёс зүйн хэм хэмжээ гэдэг зүйл үйл 
ажиллагаа болгонд байдаг. Хүүхдэд 
хор уршиг хүргэхгүй байх гэсэн 
үндсэн зарчмаа барьдаг. Гэмт хэрэгт 
холбогдсон хүүхдүүдийн ирээдүйн 
амьдралд ямар нэгэн байдлаар нөлөө 
үзүүлэхгүй байхаар асуудлыг шийдэх 
ёстой. Зарим төрлийн мэдээллийг 
олон нийтийн сэтгэл зүйг бодолцож 
шийдэх нь зүйтэй. Хүүхдийг сөрөг 
мэдээлэлд хэт автуулснаар сэтгэцийн 
эрүүл мэнд монголд төдийгүй дэлхийд 
асуудал дагуулсаар байна. Цахим 
орчин болон хэвлэл мэдээллийн 
хэрэгслээр хянаж чадахгүй байна.

Сургуулийн нийгмийн 
ажилтны нийгэмлэгийн тэргүүн 
Б.Мөнхжаргал: 
МАНАЙ УЛСЫН ЗУРГААН 
ТАЙЛАН ЯВУУЛСНААС 
ТАВД НЬ ЗӨВЛӨМЖ АВСАН 

- М о н г о л  Ул с  1 9 8 9  о н д 
батлагдсан конвенцид  1990 оны 
долоодугаар сард нэгдэн орж 
е сдүгээр сарын 1-нд мөрдөж 
эхэлс эн энэ цаг  хугацаа бол 
М о н г о л ы н  н и й г э м ,  эд и й н 
засгийн байдал өөрчлөлттэй үе. 
Өнөөдөр энэ конвенцид нэгдээд 
33 жил болсон. УИХ төр засгаас 
хүүхдийн төлөө ажиллаж байгаа 
байгууллагууд  нь конвенцид 
нэгдэж орсон гэдгээ мэдэж байгаа 
юм уу, үүний төлөө анхаарал 
тавьж ажиллаж байна уу гэсэн 
эмзэглэл  төрдөг.  Конве нцид 
тухайн улс орон  өөрийнхөө 
улсын хүүхдүүдийн аж байдлыг 
д ээшлүүлье, эрүүл  аю улгүй, 
тайван, орчинд амьдруулж, хайр 
халамжаар дутаахгүй амьдруулж  
чадна гэсэн үүрэг, амлалт авч 
ажиллан нэгдэн ордог. Манай улс 
нэгдэн орсон эхний арван орны 
нэг. Гэтэл өнөөдөр энэ үүргээ 
бүрэн биелүүлж чадаж байна 
уу.  Конвенцид нэгд эн орсон 
орон таван жил тутам тайлан, 
илтгэлээ явуулдаг. Манай улсын 
хувьд зургаан тайлан явуулснаас 
тавд нь зөвлөмж авсан байдаг. 
Жишээлбэл, 2016 онд тайлан 
дээр дахин анхаарах улс гэсэн 
д үгнэлт  өг сөн  ба йдаг.  201 7 
онд тавдугаар зөвлөмжөөрөө 
биднийг дунд түвшинд анхаарч 
байна гэс эн  зөвлөмж өгс өн . 
Гэвч авсан зөвлөмжөө эргэн 
харж, ярьж байна уу . 2024 онд 
Монгол Улс дахин тайлангаа 
бичиж Хүүхдийн хороонд өгнө. 
Хамгийн сүүлийн зөвлөмжид 
хүчирхийлэл багасгах, хүүхдийн 
т ө л ө ө  х ө р ө н г ө  о р у ул а л т а а 
нэмэгдүүлэх, урьдчилан сэргийлэх 
ажилд анхаарч ажиллах гэсэн 
зөвлөмжүүдийг  өгсөн. Дээрх 
асуудлууд өнөө маргаашийнх биш. 
2010 оноос хойш “бага” гэсэн 
анхааруулгатай, 2017 оноос “дунд” 
ажил хийсэн гэсэн анхааруулгатай 
байна. Үүнээс хойш хүүхдийн 
төлөө анхаарч ажиллахгүй явсаар 
өнөөдрийн түвшинд хүрсэн. 

Хуульч, өмгөөлөгч Г.Бат-Отгон: 
ХҮҮХДИЙН ҮНЭЛЭМЖ 
ДУТАГДАЖ БАЙНА

-Миний хувьд төр болон 
хүүхдийн эрхийг хамгаалах 
байгууллагууд хангалттай сайн 
ажиллаж байна гэж хардаг. 
Багшаас, нийгмийн ажилтнаас 
бус эцэг эх өөрөөсөө эхлэх 
хэрэгтэй. Миний хувьд гурван 
хүүхэдтэй. Хүүхдүүдийнхээ 
сургуулийн эцэг, эхийн зөвлөлд 
байдаг. Хүүхдийн эрх ярихын 
өмнө өөрийнхөө хүүхдийг тухайн 
орчинд хэрхэн хамгаалагдаж 
байна гэдгийг мэдэх  хэрэгтэй. 
Би хүүхдүүдийнхээ сургуульд 
г э м т  х э р г э э с  у р ь д ч и л а н 
сэргийлэх сургалт хийж өгдөг. 
Удирдлагуудад нь хөдөлмөрийн 
ха р илца аны  туха й  ү н эг ү й 
зөвлөгөө өгдөг. Ингэхээр хүүхдээ 
хэн нэгэн багшид даатгаад орхих 
биш эцэг, эхчүүд сургалтад 
өөрсдөө очиж оролцох хэрэгтэй.

Эцэг, эхчүүд хууль эрх зүйн 
мэдлэг дутмаг. Би 31 дүгээр 
сургуулийн удирдах зөвлөлийн 
гишүүн. Миний хүүхдүүдээс энэ 
сургуульд сурдаггүй. 2019 оноос 
хойш гэмт хэргээс урьдчилан 
сэргийлэх сургалт есөөс 12 
а нг ид  ор ж  б айн а .  Э н эхү ү 
сургалт орсны дараа дүүргийн 
гэмт хэрэггүй сургууль болж 
байсан. Миний зүгээс хууль ч 
нарт хандаж “Нэг сургууль нэг 
хуульч” гэсэн уриалга гаргадаг. 
Монголд 6000 хуульч, 3000 
өмгөөлөгч б айна .  Ти йм ээс 
хүүхдүүдийнхээ сургууль дээр 
очоод эрх зүйн зөвлөгөө өгвөл 
гэмт хэрэг буурна шүү дээ. 

Х ү ү х д и й н  э р х и й г 
хамгаалахад хууль эрх зүйн 
орчны  шинэчлэл хэр эгтэй. 
Сая боловсролын багц хууль 
б атла гд л аа .  М и н и й  ху в ь д 
өмгөөлөгчөөр  ажиллаад  19 
жил байна.  Сургуули удаас 
т а  д э эрмийн  э ср э г ж у рам 
боловсруулаад өгөөч гэсэн санал 
ирдэг. Боловсролын хуульд үе 
тэнгийн дээрэлхэлт гэж  юу 
болох, үүнд ямар хариуцлага 
тооцох зохицуулалт хуульд 
байдаггүй. Тиймээс хууль эрх 
зүйн орчин нийгэм цаг үетэйгээ 
зэрэгцэж орших хэрэгтэй.

ХҮҮХДИЙН ЭРХ

♦ Дэлхийн хүнсний өдрийг Ус бол 
хүнс, ус бол амьдрал" уриан дор 
тэмдэглэж байна. 

♦ Бээжин-Улаанбаатар чиглэлийн 
онгоцоор ирэхдээ мансууруулах 
эм, сэтгэцэд нөлөөт бодисыг улсын 
хилээр нэвтрүүлжээ.

♦ Шинэ орон сууцны нэг метр 
квадратын үнэ Хан-Уулд 4.1 сая, 
Сонгинохайрханд 2.8 сая төгрөг 
байна.

♦ Нийслэлд 2,759 тонн бодис, 4,145 
тонн давс нөөцлөөд байна. 

♦ Ариун цэврийн өрөөнд хяналтын 
камер байршуулсан сургуулийн 
захирлыг найман сая төгрөгөөр 
торгожээ. 

♦ Ульхан боомт чиглэлийн 50 км 
хатуу хучилттай замыг ирэх оны 
арваннэгдүгээр сард ашиглалтад 
оруулахаар төлөвлөжээ.

♦ Томуугийн улирлын үеэр 
нийслэлийн эмнэлгүүдэд хүүхдийн 
орны тоог нэмэгдүүлнэ. 

♦ I эгнээний тусгаарлах хайсуудыг 
хурааж, шаардлагатай хэсэгт үлдээнэ. 

Хордсон сурагчдад эмчилгээ хийхгүй цаг алдаж 
байна гэв 

С.САРУУЛ

Нийслэлийн 18 дугаар сургуульд 
хордсон хүүхдүүдийн эцэг эхийн 
төлөөлөл ЭХЭМҮ Т-ийн  гадн а 
мэдээлэл өглөө.  Тэд “Есдүгээр сарын 
21-ний өдөр 54 хүүхэд ангидаа сууж 
байхдаа хордсон. Хордлого өнгөрсөн 
долоо хоногийн 12-ны өдөр хот даяар 
нефтийн бүтээгд эхүүн дэгдэхэд 
сэдэрсэн. Хүүхдүүд юунаас болж 
хордсоныг мэдэхийг хүсэж байна. 
Энэ ажлыг холбогдох мэргэжлийн 
байгууллагууд нь яаралтай шалгаж 
дүгнэлтээ танилцуулах хэрэгтэй. 
Найман хүүхэд эмнэлэгт хэвтсэнээс 
дөрөв нь эмнэлгээс гарч байгаа. 20 
гаруй хоноход хүүхдүүдийн эрүүл 
мэнд гарсан зовуурь нь нэмэгдэж 
байна. Жишээлбэл гар хөл бадайрах, 

толгой  эргэх ,  б өөлж их ш ин ж 
тэмдэг илэрч байна. Насан туршдаа 
астматай болох магадлалтай байгаа. 
Хүүхдүүдэд  зөвхөн хордлогын 
эмчилгээ л хийсэн. Эмнэлгээс гарсан 
хүүхдүүдэд саримстай шөл өгөхөд 
шууд бөөлжөөд хичээлдээ явж 
чадаагүй. Хан-Уул дүүргээс газын 
шинжилгээний хариу гараагүй гэсэн. 
ЭХЭМҮТ-ийн шинжилгээгээр газ 
гэж гараагүй. Шүүх шинжилгээний 
хариунаас хамаарч ямар эмчилгээ 
хийхээ тодорхойлно гэсэн” гэв. 
Х ам ги йн  гол  нь  юунаас болж 
хордсоныг мэдэхгүй байгаа учраас 
одоо хүртэл эмчилгээ хийгдэхгүй цаг 
алдаж байна. Эцэг, эхчүүд судлаач 
нартай холбогдоход хүхэрт хордсон 
байвал төв мэдрэлийн системд 
нөлөөлдөг гэсэн гэлээ. 

Улаанбаатар-Дархан чиглэлийн зарим хэсгийн 
хөдөлгөөнийг хаана 

С.САРУУЛ

Улаанбаатар-Дархан чиглэлийн 
авто замын зарим хэсгийн зорчих 
хөдөлгөөнийг түр хязгаарлахаар 
б о л ж э э .  Ул а а н б а ат а р - Д а р ха н 
чиглэлийн хоёр урсгал дөрвөн эгнээ 
бүхий авто замыг бүрэн ашиглалтад 
оруулах ажлын хүрээнд энэ сарын  
17-21-ний өдрийн 18:00 цаг хүртэлх 
хугацаанд тус чиглэлийн авто замын 

эхлэл буюу баруун аймаг руу салдаг 
уулзвараас төмөр замын 361 дэх гарам 
хүртэлх замд II үеийн асфальтбетон 
хучилт хийгдэх тул хөдөлгөөнийг 
түр хугацаанд хязгаарлаж байгаа 
юм байна. Зорчих хөдөлгөөнийг 
Эмээлт, Хүй долоон худгийн замаар 
зорчуулах аж. Иймд дээрх хугацаанд 
Дархан, Сэлэнгэ, Эрдэнэт чиглэлээс 
ирж буй зорчигчдыг 361-р гармын 
хойд талаар нэвтрүүлнэ гэлээ. 

Цэрэг татлагыг 19-22-ны хооронд зохион 
байгуулна 

С.САРУУЛ

Нийслэлийн хэмжээнд хоёрдугаар 
ээлжийн цэрэг татлагыг аравдугаар 
сарын 19-22-нд болно. НЗДТГ-ын 
Цэргийн штабын дарга Г.Ялалт “Иргэд 
эрүүл мэндийн үзлэг, шинжилгээнд 
хамрагдсан бичиг баримт, цэргийн 
үүрэгтний үнэмлэхтэйгээ Цэрэг 
татлагын товчоонд ирж хамрагдана. 
Мөн цэрэгт татагдах боломжгүй 

хувийн шалтгаанаа өргөдлөөр бичиж, 
цэргийн байранд очиж шийдүүлнэ. 
Санаатай болон санаандгүйгээр 
тогтоосон газар, заасан цагт очоогүй 
тохиолдолд Зөрчлийн тухай хуулийн 
дагуу арга хэмжээ авдаг. Энэ нь 
коронавирусийн нөхцөл байдалтай 
холбоотойгоор 2020, 2021 онд 
хэрэгжээгүй. Харин өнгөрсөн жилийн 
хавраас хариуцлага ногдуулж эхэлсэн” 
хэмээлээ.

ЗӨВЛӨХ ҮЙЛЧИЛГЭЭНИЙ ТУХАЙ ЗАРЛАЛ
Огноо : 2023-10-16
Тендер шалгаруулалтын нэр: Орхон аймаг, Баян-Өндөр сумын Оюут багийн 2а хорооллын хэсэгчилсэн 

ерөнхий төлөвлөгөө боловсруулах
Тендер шалгаруулалтын дугаар: ОРАОНӨГ/202305152

1. Орхон аймгийн орон нутгийн өмчийн газар нь Орхон аймаг, Баян-Өндөр сумын Оюут багийн 2а 
хорооллын хэсэгчилсэн ерөнхий төлөвлөгөө боловсруулах-ыг хэрэгжүүлэх зорилгоор зөвлөх үйлчилгээний 
гэрээ байгуулах гэж байгаа тул зөвлөхийн үйлчилгээ үзүүлэх хүсэлтэй этгээдийг мэдүүлгээ ирүүлэхийг урьж 
байна.

2. Энэхүү зөвлөх үйлчилгээ нь Оюут багийн 2а хорооллын хэсэгчилсэн ерөнхий төлөвлөгөө боловсруулах
болно.

3. Мэдүүлгээ ирүүлж буй зөвлөх нь уг үйлчилгээг гүйцэтгэх чадвартайг нотлох мэдээллийг (ижил төрлийн 
ажлын туршлага, ажиллах боловсон хүчний чадвар, туршлагын талаарх мэдээлэл гэх мэт) ирүүлнэ.

Ажлыг богино хугацаанд чанартай гүйцэтгэх зорилгоор зөвлөхүүд түншлэлийн хэлбэрээр оролцох 
боломжтой эсэх  Зөвшөөрөхгүй

4. Сонирхсон этгээд нэмэлт мэдээллийг 2023 оны 10-р сарын 24-ны өдрийн 18 цаг 00 минут хооронд авч 
болох бөгөөд мэдүүлгээ Худалдан авах ажиллагааны цахим систем (www.tender.gov.mn)-ээр 2023 оны 10-р 
сарын 25-ны өдрийн 09 цаг 00 минут-ны дотор ирүүлнэ үү.

Монгол, Орхон, Баян-Өндөр сум, 4-р баг , Найрамдлын талбай, Нутгийн удирдлагын ордон, 113 
тоот , Утас: 70358570

ЗӨВЛӨХ ҮЙЛЧИЛГЭЭНИЙ ТУХАЙ ЗАРЛАЛ
Огноо : 2023-10-16
Тендер шалгаруулалтын нэр: Дөмөг орчмын худалдаа үйлчилгээний бүс болон Залуус хотхоны 

инжнерийн шугам сүлжээ, дэд бүтэцийн бүрэн зураг төсөв
Тендер шалгаруулалтын дугаар: ОРАОНӨГ/202305153

1. Орхон аймгийн орон нутгийн өмчийн газар нь Дөмөг орчмын худалдаа үйлчилгээний бүс болон Залуус 
хотхоны инжнерийн шугам сүлжээ, дэд бүтэцийн бүрэн зураг төсөв-ийг хэрэгжүүлэх зорилгоор зөвлөх 
үйлчилгээний гэрээ байгуулах гэж байгаа тул зөвлөхийн үйлчилгээ үзүүлэх хүсэлтэй этгээдийг мэдүүлгээ 
ирүүлэхийг урьж байна.

2. Энэхүү зөвлөх үйлчилгээ нь Дөмөг орчмын худалдаа үйлчилгээний бүс болон Залуус хотхоны  
Инжнерийн шугам сүлжээ, дэд бүтэцийн бүрэн зураг төсөв боловсруулах болно.

3. Мэдүүлгээ ирүүлж буй зөвлөх нь уг үйлчилгээг гүйцэтгэх чадвартайг нотлох мэдээллийг (ижил төрлийн 
ажлын туршлага, ажиллах боловсон хүчний чадвар, туршлагын талаарх мэдээлэл гэх мэт) ирүүлнэ.

Ажлыг богино хугацаанд чанартай гүйцэтгэх зорилгоор зөвлөхүүд түншлэлийн хэлбэрээр оролцох 
боломжтой эсэх  Зөвшөөрөхгүй

4. Сонирхсон этгээд нэмэлт мэдээллийг 2023 оны 10-р сарын 24-ны өдрийн 18 цаг 00 минут хооронд авч 
болох бөгөөд мэдүүлгээ Худалдан авах ажиллагааны цахим систем (www.tender.gov.mn)-ээр 2023 оны 10-р 
сарын 25-ний өдрийн 09 цаг 00 минут-ны дотор ирүүлнэ үү.

Монгол, Орхон, Баян-Өндөр сум, 4-р баг , Найрамдлын талбай, Нутгийн удирдлагын ордон, 113 
тоот , Утас: 70358570
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Start-Up Îðîí íóòàã

Б.БОЛОР

Ө н г ө р с ө н  б а а с а н  г а р и г т 
“Хөдөөгийн сэргэлт - Нээлттэй Төв 
аймаг” форум зохион байгуулагдлаа. 
Энэ хүрээнд аймгийн хэмжээнд 
2005 оноос хойш жил бүр уламжлал 
болон зохион байгуулагдаж буй "Нэг 
сум нэг бүтээгдэхүүн" үзэсгэлэн 
худалдааг ч мөн зохион байгуулжээ. 
Аймгийн “Өв соёлын төв өргөө” 
цогцолборт хөл хөдөлгөөн ихтэй 
б ол ов .  Үзэсгэл эн  худ алда а н д 
27 сумын  249 иргэн,  аж ахуй 
нэгжийн 215 нэр төрлийн бараа 
бүтээгдэхүүнүүд худалдаалагдаж 
байна. Үзэсгэлэн худалдааны давуу 
тал нь гарал үүсэл нь тодорхой, 
эрүүл органик бүтээгдэхүүнийг 
ү й л д вэ р л эг ч и й н  г ар  д э э р э эс 
шууд худалдан авалт хийдгээрээ 
онцлогтой аж. Сумдын үйлдвэрлэл 
э р х л э г ч и д  б о л о од  т а р и а л а н 
эр хлэ гчи д ,  ма л чид  үзэсгэлэн 
худалдаанд идэвхитэй оролцож 
байв. "Нэг сум-нэг бүтээгдэхүүн" 
үзэсгэлэн худалдаанд нийт 215 
нэр төрлийн бараа бүтээгдэхүүн 
худалдаалагдсан байна. 

Монгол улсын Ерөнхийлөгчийн 
санаачилсан “Хүнсний хувьсгал” 
үндэсний хөдөлгөөн, Монгол улсын 
Засгийн газрын хүнс үйлдвэрлэгч, 
экспортлогч орон болох зорилтыг 
хангах түшиц нь Төв аймаг гэдэг. 
Нийслэлтэй хил залгаа оршдог Төв 
аймагчууд Улаанбаатар хотын хүн 
амыг хүнсний бүтээгдэхүүнээр, 
ү й лд вэ рү ү ди й г т үү хий  эд э эр 
ха н гада г ни й лүүлэгч  а ймгаас 
үйлдвэрлэгч аймаг болох зорилт 
дэвшүүлсэн байна. Энэ хүрээнд 
малчид тариаланчдын хоршоодыг 
байгуулах, хамтын хөдөлмөрийг 
эрчимжүүлэх, дэлгэрүүлэх, сайн 
туршлагыг нэвтрүүлэх, зээлийн 
дэмжлэг үзүүлэх, үйлдвэрлэсэн 
бараа бүтээгдэхүүний борлуулалтыг 
нэмэгдүүлэх, хөрөнгө оруулалт татах 
олон боломжийг гарган, шийдлийг 
хэрэгжүүлсэн байна.  Ингэснээр 
орон нутагт боловсруулах үйлдвэр, 
цехүүд шин ээр байгуулагдаж, 
аймгийн аж үйлдвэрийн салбарын 
үйлдвэрлэл 214.8 тэрбум төгрөг 
хүрсэн нь өмнөх оноос 103.7 тэрбум 
төгрөгөөр өссөн үзүүлэлт хэмээн 
аймгийн Засаг дарга Д.Мөнхбаатар 
форумын нээлтийн үеэр хэлэв. 

Улсынхаа нийслэлийг хүнсээр, 
үндэсний үйлдвэрүүдийг түүхий 
эдээр хангадаг Хөдөө аж ахуйн 
стратегийн бүтээгдэхүүний гол 
үйлдвэрлэгч 100 жилийн түүхтэй 
Төв аймагт “Хөгжлийг тэтгэсэн дэд 
бүтэц, бүтээн байгуулалт өрнөж 
Хөшигийн хөндийн олон улсын 
нисэх онгоцны буудал, Богд хан 
төмөр зам, Эдийн засгийн чөлөөт 
бүс, Шинэ Зуунмод хот байгуулах 
Ү н д э с н и й  томо охо н  тө с л ү ү д 
хэрэгжиж манай аймагт хүн амын 
төвлөрлийг татах боломж бүрдээд 
ба йн а.  “ Нээлт тэй Төв  аймаг” 
форумын хүрээнд 27 сумынхаа 
өнөөгийн нөхцөл байдал, давуу 

Аж үйлдвэрийн салбарын үйлдвэрлэл 214.8 тэрбум төгрөг хүрчээ

тал, ажлын байр, боловсрол, эрүүл 
мэндийн үйлчилгээ, үйлдвэрлэл, 
ү й л ч и л г э э н и й  т а н и л ц у ул г а , 
шилжин суурьшигчдыг дэмжих 
бодлого, үйл ажиллагааны талаар 
сонирхогч аж ахуйн нэгж, иргэдэд 
танилцуулах, орон нутагтаа хөрөнгө 
оруулалтыг татах, ажлын байр 
нэмэгдүүлэх, нийслэл Улаанбаатар 
хотоос сум руугаа чиглэсэн шилжилт 
хөдөлгөөнийг дэмжих зорилгоор 
“ Н э эл тт э й  с ум-ну тг а а  з ор ь ё ” 
сумдын нээлттэй өдөрлөгийг зохион 
байгууллаа. 

Түүнчлэн форумын хүрээнд 
“Төрийн байгууллагын нээлттэй 
ө дөрл ө г” - т  1 0  орч и м т ө ри й н 
байгуулага, 12 хувийн хэвшлийн 
байгууллагууд  нэгдсэн зохион 
байгуулалттайгаар оролцож, иргэн, 
аж ахуй нэгж байгууллагуудад, 
үйлчилгээ үзүүлж, өөрийн үйл 
ажиллагаагаа сурталчлан ажиллажээ. 
М өн  “Н э элт т эй  а ж лы н  ба й р ” 
өдөрлөгийн хүрээнд ажлын байрны 

захиалга ирүүлсэн байгууллагууд 
танилцуулга хийж, ажлын ярилцлага 
зохион байгуулан E-Job программд 
ажлын байрны захиалга болон 
ажил хайгчийг  бүртгэнэ . М өн 
аймгийн Хөдөлмөр халамжийн 
үйлчилгээний газрын Хөдөлмөрийн 
хэлтэст ирүүлсэн 128  байгууллагын 
699 аж лын ба йрны  захиа лгыг 
ангилж, QR кодоор байршуулж, 
иргэд байгууллагыг мэдээллээр 
хангадаг тухай мөн форумын үеэр 
танилцуулж байв. 

Энэ  оны  аравдугаар  с ары н 
байдлаар Төв аймагт 800 иргэн, 
23 аж ахуйн нэгж шилжин ирсэн 
нь Хөдөөгийн сэргэлтийн бодлого 
бүрэн хэрэгжиж үр дүн өгч байгааг 
харуулж байгааг Төв аймгийн Засаг 
дарга Д.Мөнхбаатар онцлов. Тэрбээр 
“Төв аймаг 10 мянган ажлын байр 
бий болгох боломжтойгоос гадна 
20 мянган шилжин ирэх иргэд, 500 
мянган жуулчин хүлээн авах хүчин 
чадалтай” хэмээн тодотгож байлаа.

Доржийн ОЮУНЧИМЭГ  

Зууны мэдээ сонины “Старт апп” 
булангийн энэ удаагийн дугаарт 
Зам дагуух үйлчилгээ эрхлэгчдийн 
хол б о ото й  х а мт р ан  а ж ил ла ж 
буй Япон улсын “Рикен коогёо” 
компанийн хэрэгжүүлэх төслийн 
талаар танилцуулахаар бэлтгэлээ. 

Рикен Коогёо компани 68 жилийн 
түүхтэй бөгөөд салхи, цаснаас 
хамгаалах хаалтны үйлдвэрлэл, 
суурилуула лт  эрхэлд эг байна. 
Япон оронд Хоккайдо, Тоохокү, 
Хокүрикүгийн бүс нутаг цас их 
унадаг аж. Тиймээс өвлийн улирлын 
турш замын аюулгүй байдлыг 
хангахад зайлшгүй шаардлагатай 
ца с ан  ш уу р га на ас  ха мг а ал а х 
ган хавтан үйлдвэрлэж эхэлжээ. 
Тус компанийнхан цаг агаарын 
судалгаанд үндэслэхийн зэрэгцээ 
хиймэл салхин хонгил ашиглан 
туршилтаа явуулдаг аж. Учир нь 
цасан шуурга болдог газарт хамгийн 
тохиромжтой, чанартай хашлагыг 
санал болгохыг зорьдог байна.  
Түүнчлэн туршилт хийхдээ хиймэл 
салхин хонгилд цасны хашлага 
болон тухайн газрын гадаргын 
загвар гаргаж, үзэгдэх орчны саад, 
цасан шуурга, цасан хунгар зэргийг 
зохиомлоор гаргадаг тухай “Рикен 
когёо” компанийн дэд ерөнхийлөгч 
Ю кихир о  Ш иба о  хэл с э н  юм . 
Тэрбээр, “Бид Хоккайдотой уур 
амьсгал төстэй учраас Монгол 
Улс а д  т ө с өл  хэр э гж ү үл эх и й г 
зорьсон. Ингэхдээ "Жайка"-гаар 
дамжуулан Замын дагуух үйлчилгээ 
эрхлэгчдийн холбоотой хамтран 
а ж илл а хаа р  т өлө влөж  ба йн а . 
Манай төсөл хэрэгжсэнээр Монгол 
Улсын “Тэрбум мод” үнд эсний 
хөдөлгөөнийг хэрэгжүүлэхэд нэлээд 
дэм болно. Учир нь зам дагуух 
талбайг ашиглан мод тарих нь олон 
талын ач холбогдолтой. Түүнчлэн 
хашлага, хаалтаар хамгаалснаар 
хүн болоод малын аюулгүй байдлыг 
хангахын зэрэгцээ уур амьсгалын 
өөрчлөлтөд ч эерэгээр нөлөөлөх юм. 
Төсөл хэрэгжих эхний үеүдэд бэлтгэл 
ажил хийгдэнэ. Ингэхдээ Монгол 
Улсад ажлын байр нэмэгдүүлэх, 
экспортод гаргах бүтээгдэхүүн 
үйлдвэрлэлийн хэмжээг өсгөх. 
Эдийн засгийн хувьд өсөлт авчрах 
нь манай төслийн зорилго. Тиймээс 
энэ төслийг амжилттай хэрэгжинэ 
гэдэгт итгэлтэй байна” гэж байлаа. 

З ө в х ө н  з а м ы н  х а ш л а г а 
төдийхнөөр төслийг харж болохгүй 
нь. Учир нь төсөл олон талын үр 
өгөөжтэй байх талаар ноён Юкихиро 
Шибао ярьж байв. Тэрбум мод тарих 
үндэсний хөдөлгөөний хүрээнд 
зам дагуу  мод тарихаас гадна 
цасан болон элсэн шуурга, хүчтэй 
салхинаас сэргийлэх хашлагыг 
суурилуулахаар төлөвлөжээ. Энэ нь 
нэг талд хашлага мэт боловч нөгөө 

Зам дагуух модон хашлага хийхдээ ойд унасан модыг ашиглах 
юм. Ингэхдээ ойн цэвэрлэгээнээс гарсан 

түймэр, хөнөөлт шавж, өвчинд 
нэрвэгдсэн модны хаягдлаар 

хашлагын бэлдэцийг хийнэ. 
Энэ явцад гарч буй модны 
үртэсээр шонгийн бэлдэц 
хийж давирхай түрхэн амьтан 
үр гээх  юм байн а .  Д ахи н 

б оло всру ул а х ү й лд вэрл эл 
хөгжүүлэхд ээ орон нутгийн 

хөдөлмөр эрхлэлтийг нэмэгдүүлэх 
зорилготой аж. Бүр тодруулбал, энэ төслийн 

хүрээнд эсгий үйлдвэрлэл хөгжүүлэх боломжтой 
юм байна. Ийнхүү ажлын байрыг нэмэгдүүлэхдээ 
эмэгтэйчүүдийн хөдөлмөр эрхлэлтийг дэмжихийн 

зэрэгцээ бүтээгдэхүүнээ Япон руу экспортод гаргах нь. 
Учир нь тус улсад зам руу буга орж ирэх эрсдэл тулгамдаж 
буй. Тиймээс нохойн үстэй эсгий бүтээгдэхүүнээр хашлагаа 
бүрж бугыг үргээдэг тухай “Рикен когёо” компанийн дэд 
ерөнхийлөгч Юкихиро Шибао хэлж байлаа. Манай улсын эсгий 
үйлдвэрлэлийн салбарт шинэ бүтээгдэхүүн үйлдвэрлэлийг 
нэвтрүүлэх нь төслийнхний бас нэгэн зорилго. Тэд хонины 
ноосыг Японоос импортоор оруулж ирэх нохойн үстэй хольж 
эсгийг үйлдвэрлэхээр төлөвлөж буй. 

СLT ЦАСНЫ ХАШЛАГА

Н и м г э н  м о д ы г 
боловсруулж, модон хашаа 
болгон ашиглана. Ингэснээр 
с алхина ас  ха мгаа ла хаас 
гадна ой хээрийн түймрээс 
сэргийлэх юм байна. Учир 
нь дан унанга модыг энэхүү 
хашлагад хэрэглэх ажээ. 
Энэхүү хашлагыг хэрэгцээт 
газруудад угсарч дуусгахаар 
т ө л ө в л ө ж э э .  Т ү ү н ч л э н 
замын хөдөлгөөний аюулгүй 
байдлыг ха нгах  үүднээс 
гэрлэн чиглүүлэгч буюу шугаман гэрлийг байрлуулах юм байна. 
Энэ нь жолооч нарт эгнээ байрыг эзлэх, цаг агаараас шалтгаалан 
үзэгдэх орчин муудаж байгаа талаарх мэдээллийг дамжуулах аж. 
Тодруулбал, цасан шуургатай бүс рүү дөхөж байгаа бол хашлага 
дагуух шугаман гэрлийн өнгө ногооноос улаан болон өөрчлөгдөх 
ажээ. Мөн энэ гэрэл нь нарны эрчим хүчээр цэнэглэхдэх бөгөөд 
эрчим хүчинд хэмнэлттэй байдлаар шийдлээ гаргажээ. Түүнээс 
гадна зам руу амьтан ойртойж байгаа эсэхийг ч хашлагад 
суурилуулсан гэрлийн тусламжтайгаар мэдэж болох нь. 

ДАХИН БОЛОВСРУУЛАХ ҮЙЛДВЭРЛЭЛ

Юкихиро Шибао: ЗАМЫН ХАШЛАГА 
БАРИХ ТӨСӨЛ ХЭРЭГЖҮҮЛНЭ

талдаа байгаль орчин болоод зам руу 
мал, амьтан орох эрсдэлээс хамгаалах 
боломжийг бүрдүүлдэг аж. Түүнчлэн 
хашлагыг Япон улсад ган төмрөөр 
хийдэг бол бид дотооддоо модоор 
хийх боломжтой. Учир нь модны 
олдоц элбэг байх бөгөөд хашлагын 
түүхий эдэд зарцуулах санхүүгийн 
эх үүсвэрийг дотоодын зах зээлд 
үлд ээх нь төслийн багийнхны 
зорилго ажээ. Ямартай ч “Рикен 
когёо” компанийнхны хэрэгжүүлэх 
төсөл урт хугацаанд манай улсад 
эдийн засгийн болоод нийгэм, 
байгаль орчны эерэг өөрчлөлтийг 

авчрах өгөөжтэй хэмээн төслийг 
хамтран хэрэгжүүлэгч Замын дагуух 
үйлчилгээ эрхлэгчдийн холбооны 
ТУЗ-ийн дарга Ч.Цог-Эрдэнэ хэлсэн 
юм. 

Замын хашлага байгуулах төсөл 
хэрэгжсэнээр цасан шуурганы 
улмаас замын хөдөлгөөний ачааллыг 
бууруулахад эерэг нөлөө үзүүлнэ. 
Түүнчлэн дахин боловсруулалтад 
суурилсан  нийгм ийн  бүтц ий г 
б ү рдүү лн э .  Б ай га ль д  ээлт э й , 
нүүрстөрөгч багатай бүтээгдэхүүний 
үйлдвэрлэлийг хөгжүүлэх суурийг 
тавихаар төслийн багийнхан зорьжээ. 

7575 3223  sodonfoods     sodonfoods.mn         sales@sodonfoods.mn          sodonfoods

"Содон фүүдс" ХХК нь бүх 
төрлийн эрүүл мэндийн 

ундааны хаяг шошгыг монгол 
бичгээр бичиж үйлдвэрлэн 

үндэсний бичгийн 
хэрэглээний орчин бүрдүүлэх, 

түгээн дэлгэрүүлэхэд хувь 
нэмрээ оруулж байна.

СОДОН        
ФҮҮДС
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Кени улсын цөмийн эрчим хүчний 
агентлагын гүйцэтгэх захирал Юстус 
Вабуябо “Business Daily” сонинд 
өгс өн  яр илц ла гад а а одо огоо р 
талбайн үнэлгээ хийгдэж, станц 
барих тендэрийг зарлах бэлтгэл 
ажил явагдаж байгаа гэжээ. Кенийн 
эрэг орчмын бүс нутагт 6-10 жилийн 
хугацаанд үйлдвэрийг барихаар 
төлөвлөж байгаа гэв. Үйлдвэрийг 
хамгийн эртдээ 2034 онд ашиглалтад 
оруула х юм.  Кени ч үүд  д ээр х 
төлөвлөгөөг шүүмжилж,  цөмийн 
станц барих шаардлагагүй, тус улсад 
цөмийн хаягдал боловсруулах хүчин 
чадал хомс хэмээн үзэж байгаа ажээ. 
Цахим сүлжээнд “Бидэнд сэргээгдэх 
эрчим хүчний нөөц хангалттай бий. 
Гамшгийн үед цөмийн цахилгаан 
станцаас үүдэх аюул, хор хохирлыг 
цэвэрлэх чадвар бидэнд байхгүй” 
хэмээн нийтэлжээ. 

Африкийн бусад улс орнууд мөн 
цөмийн эрчим хүчийг ашиглахаар 
төлөвлөж эхэлжээ.  Тухайлбал , 

Руанда, Египет зэрэг орнуудад 
30 тэрбум ам.долларын атомын 

цахилгаан станц баригдаж байгаа 
юм. 

Өмнөд Хятадын тэнгисийн асуудал хурцаджээ
Флиппин, БНХАУ-ын Өмнөд 

хятадын тэнгист явуулж буй цэргийн 
ажиллагааг буруутгасаар байна. 
Ф илип пи ний  тэн ги си йн цэр эг 
Өмнөд Хятадын т энгист хөлөг 
онгоц нийлүүлэх үеэр БНХАУ-ын 
ардын чөлөөлөх армийн тэнгисийн 
цэргийн хөлөг онгоц хэт ойртон 
ирсэн байна.  Тэд 350 метрийн 
зайд ирсэн хэмээн Филиппиний 

усан цэргийн командлагч Ромео 
Браунер мэдэгджээ. Мөн БНХАУ-
ын энэ үйлдэл нь усан онгоцнууд 
мөргөлдөх эрсдэлтэйгээс гадна 
хоёр улсын тэнгисийн цэргийнхний 
амь насанд аюул дагуулсан үйлдэл 
болсон хэмээн мэдэгдэв. Манила 
дахь БНХАУ-ын элчин сайдын яам 
тайлбар өгөх хүсэлтэд татгалзсан 
байна. АНУ, Флиппиний харилцаа 

сайжирч цэргийн туслалцаа үзүүлэх 
боломжтой болсон нь бүс нутгийн 
үл ойлголцлыг нэмэгдүүлээд байгаа 
хэмээн олон улсын ажиглагчид үзэж 
байгаа юм. 

Өмнөд Хятадын тэнгис дэх 
Флиппиний эдийн засгийн онцгой 
бүсээр жилд гурван их наяд гаруй 
ам.долларын худалдаа дамждаг 
байна. 

Н.ЖАРГАЛМАА

АНУ-ын  Иллинойс мужийн 
Плаинфилд хотод 71 настай Жозеф 
Куба Палестин-Америк гаралтай ээж 
хүү хоёр руу дайрч зургаан настай 
хүү амиа алджээ.

Бямба гарагын өглөө цагдаагийн 
албанд халдлагын дуудлага ирсэн 
б а й н а .  А л б а н ы х а н  оч и х  ү е д 
Палестин-Америк гаралтай ээж 
хүү хоёр цээж, их бие, дээд мөчдөө 
олон тоон ы  хут ганы  ш архтай 
байжээ. Албаныхны мэдээлснээр 
исламофоби буюу лалын шашнаас 
айх айдсаас үүдэлтэй гэсэн юм. 
Тодруулбал, хэрэгтэн израил дах 
Хамас бүлэглэлийн мөргөлдөөнөөс 
үүдэн исламистуудаас айх айдаст 
ихээр автаж Муслим шашинтэй ээж 
хүү хоёрыг онилсон байна. Ээж хүү 

хоёр эмнэлэгт хүргэгдсэний дараа 
зургаан настай хүү амиа алджээ. 
Хэрэгтнийг нэгдүгээр зэргийн хүн 
амины хэрэг, нэгдүгээр зэргийн 
аллага үйлдэхийг завдсан, үзэн 
ядсан гэмт хэрэгт тус тус буруутгаж 
байгаа аж.

 Америк-Лалын харилцааны 
зөвлөлийн Чикаго дахь төвийн 
з а х и р а л  А х м е д  Ре х а б  В а д е а 
“Үзэн ядалт, хүнлэг бус байдлын 
золиосонд зургаахан настай хүү 
амиа алдлаа хэмээн ням гарагийн 
орой хэвлэлийн хура л хийжээ.
Тэ рб ээ р  “ А Н У -ы н  удирл агы н 
хариулагагүй байдал, хэт нэг талыг 
барьсан өрөөсгөл мэдээллүүд ийм 
байдалд хүргэсэн гэж бидний зүгээс 
үзэж байна. Хэвлэл мэдээллүүд 
үүнийг анхаарах ёстой. 2001 оны 
есдүгээр сарын 11-ний халдлагын 

улмаас олон гэм зэмгүй энгийн 
м у с л и м  ш а ш и н т н у уд  хох и р ч 
байсныг эргэн сануулмаар байна” 
хэмээн хэлсэн юм. Ерөнхийлөгч Жо 
Бейдэн “Америк үзэн ядалтыг хэзээ 
ч хүлээн зөвшөөрөхгүй. Бидний 
үнэт зүйл бол бид юунд итгэдэг, 
хэн гэдгээс үл хамааран тэгш эрхт, 
эрх чөлөөт ,айх айдасгүй байх явдал 
юм” гэв. Мөн “Америкчууд нэгдэж 
бүх төрлийн үзэн ядалт, гадуурхлаас 
татгалзах ёстой” хэмээн уриаллаа.  
Газын зурваст Хамас бүлэглэлийн 
түрэмгийлэлийн улмаас 1400 гаруй 
Израил иргэд амь үрэгдсэн гэх 
мэдээлэл гарчээ. Харин Израилийн 
хариу бөмбөгдөлтөд 2450 гаруй 
палестинчууд амиа алдаж, мянга 
гаруй  хүн нуранги д өртөж  ор 
сураггүй болсон гэж Палестины 
эрх баригчид мэдэгдсэн байна. 

ЗУРГААН НАСТАЙ ХҮҮ ИСЛАМИСТУУДЫН 
ЭСРЭГ ХАЛДЛАГАД ӨРТӨН АМИА АЛДЖЭЭ

Кени улс 2027 онд Атомын цахилгаан станцтай барина

ТЕНДЕРИЙН УРИЛГА
Огноо : 2023.10.17
Тендер шалгаруулалтын нэр: Дүүргийн Татварын хэлтэст материаллаг бааз бэхжүүлэх
Тендер шалгаруулалтын дугаар: СБДХААА/202312037

Сүхбаатар дүүргийн Засаг даргын Тамгын газар нь тендерийн баримт бичигт заасан шалгуур үзүүлэлт, 
шаардлагыг хангасан хуулийн этгээдийг “Дүүргийн Татварын хэлтэст материаллаг бааз бэхжүүлэх”  ажил 
гүйцэтгэх тухай тендер ирүүлэхийг урьж байна.

Тендер шалгаруулалт нь дараах багцуудаас бүрдэнэ: Тийм
Сонирхогч этгээд худалдан авах ажиллагааны цахим системээр тендерийн баримт бичигтэй үнэ төлбөргүй 

танилцах эрхтэй бөгөөд тендерийн баримт бичгийн үнийг төлснөөр тендер шалгаруулалтад оролцох эрхтэй болно. 
Тендер нь түүнийг нээснээс хойш 30 хоногийн хугацаанд хүчинтэй байна. 
Цахим тендерт оролцогч нь: 
Багц1-Тоног төхөөрөмж-211 250  /Хоёр зуун арван нэгэн мянга хоёр зуун тавь/
Нийт 211 250 /Хоёр зуун арван нэгэн мянга хоёр үуун тавь / төгрөгөөс багагүй үнийн дүнтэй тендерийн 

баталгаа ирүүлнэ. 
Тендерийг 2023 оны 11 дүгээр сарын 17-ны өдрийн 09цаг 00 минутаас өмнө тендерийн баримт бичигт 

заасан хэлбэрээр ирүүлэх ба тендерийн нээлтийг 2023 оны 11 дүгээр сарын 17-ны өдрийн, 09 цаг 20 минутад 
зохион байгуулна.

Гадаадын этгээд тендер ирүүлэх эрхтэй эсэх: Эрхгүй
Урьдчилсан худалдан авах ажиллагааны урилга эсэх: Үгүй
Сонирхсон этгээд тендерийн баримт бичигтэй холбоотой тодруулга, нэмэлт мэдээлэл авах хүсэлтийг доорх 

хаягаар хүргүүлж болно.
Захиалагчийн хаяг: Улаанбаатар хот, Сүхбаатар дүүрэг 
7 дугаар хороо, Денверийн гудамж, Сүхбаатар дүүргийн 

Засаг даргын Тамгын газрын байр 205 тоот 
Утас:70107632 

ТЕНДЕРИЙН УРИЛГА
 
Огноо : 2023-10-17
Тендер шалгаруулалтын нэр: Албан хаагчдын 10 айлын орон сууцны материал /Сүхбаатар сум, Хилийн 

цэргийн 0243 анги/
Тендер шалгаруулалтын дугаар: СЭАОНӨГ/202308169 тоот

Сэлэнгэ аймгийн Орон нутгийн өмчийн газар  нь тендерийн баримт бичигт заасан шалгуур үзүүлэлт, 
шаардлагыг хангасан хуулийн “Албан хаагчдын 10 айлын орон сууцны материал /Сүхбаатар сум, Хилийн 
цэргийн 0243 анги/”-ыг гүйцэтгэх тухай тендер ирүүлэхийг урьж байна.

Тендер шалгаруулалт нь дараах багцуудаас бүрдэнэ: Үгүй
Сонирхогч этгээд худалдан авах ажиллагааны цахим системээр тендерийн баримт бичигтэй үнэ төлбөргүй 

танилцах эрхтэй бөгөөд тендерийн баримт бичгийн үнийг төлснөөр тендер шалгаруулалтад оролцох эрхтэй 
болно. 

Тендер нь түүнийг нээснээс хойш 30 ба түүнээс дээш хоногийн хугацаанд хүчинтэй байхаар тендерт заах 
ба 500,000 /таван зуун мянга/ төгрөг -с багагүй үнийн дүнтэй тендерийн баталгаа ирүүлнэ. 

Тендерийг 2023 оны  11 дүгээр сарын 17-ны өдрийн 11 цаг 00 минут–аас өмнө тендерийн баримт бичигт 
заасан хэлбэрээр ирүүлэх ба тендерийн нээлтийг тендерийг 2023 оны 11 дүгээр сарын 17-ны өдөр 11 цаг 15 
минутанд-т зохион байгуулна.

Гадаадын этгээд тендер ирүүлэх эрхтэй эсэх: Эрхгүй
Урьдчилсан худалдан авах ажиллагааны урилга эсэх: үгүй
Сонирхсон этгээд тендерийн баримт бичигтэй холбоотой тодруулга, нэмэлт мэдээлэл авах хүсэлтийг доорх 

хаягаар хүргүүлж болно.
Сэлэнгэ аймгийн  Орон нутгийн өмчийн газар

Засаг даргын тамгын газрын байр, 121 тоот, утас: 70363598
Имэйл хаяг: Selenge_haaa@yahoo.com 

Цахим сайт: www.tender.gov.mn

ГАЗАР ЭЗЭМШҮҮЛЭХ ДУУДЛАГА ХУДАЛДААНД УРЬЖ БАЙНА
Дуудлага худалдаагаар газар эзэмшүүлэх тухай шийдвэр: Жавхлант сумын Засаг даргын 2023 оны 10 дугаар сарын 16-ны өдрийн 

А/119 тоот захирамж
Дуудлага худалдааны хэлбэр: Цахимаар явагдана.
Дуудлага худалдаанд оролцогчдыг бүртгэх хугацаа: 2023 оны 11 дүгээр сарын 10-ны 09 цаг 00 минутаас 2023 оны 11 дүгээр сарын 

16-ны өдрийн 15 цаг 00 минутын хооронд www.mle.mn цахим биржэд явагдана. 
Дуудлага худалдаа явагдаж эхлэх, дуусах хугацаа: 2023 оны 11 дүгээр сарын 17-ны өдрийн 09 цаг 00 минутанд эхэлж, мөн өдрийн 17 

цаг 00 минутанд дуусна. Дуудлага худалдаагаар эзэмшүүлэх газрын талаар дэлгэрэнгүй мэдээллийг дараах хүснэгтээс үзнэ үү.

ДУУДЛАГА ХУДАЛДААНД ОРОЛЦОХ ХҮСЭЛТ ГАРГАГЧИЙН БҮРДҮҮЛЭХ МАТЕРИАЛ:99059560 утсаар холбогдож авах 
боломжтой/

1. Иргэний үнэмлэх, эсхүл түүнтэй адилтгах бичиг баримт, улсын бүртгэлийн гэрчилгээний хуулбар. /энэхүү эзэмших газрын дуудлага 
худалдаанд гадаадын иргэн, харъяалалгүй хүн, гадаадын хөрөнгө оруулалттай аж ахуйн нэгж оролцох боломжгүй болно./

2. Дуудлага худалдаанд иргэнийг төлөөлж оролцох тохиолдолд тухайн иргэний олгосон нотариатчаар гэрчлүүлсэн итгэмжлэл
3. Дуудлага худалдаанд аж ахуйн нэгж, байгууллагыг төлөөлж оролцох тохиолдолд тухайн аж ахуйн нэгж, байгууллагын олгосон 

итгэмжлэл
4. Улсын тэмдэгтийн хураамж төлсөн баримт /12500 төгрөгийг төрийн сан 100131500941 тоот /Сэ.Жа Улсын тэмдэгтийн хураамж/ 

дансанд тушаана/
5. Дуудлага худалдааны дэнчин тушаасан баримт /төрийн сан 100131555408 тоот /Сэ.Жавхлант ЗДТГ н.с/ дансанд тушаана. 
Дуудлага худалдаагаар эзэмшүүлэх газрын байршил хил заагийг газрын биржийн www.mle.mn сайтаар нэвтэрч  шүүлт хийж 

харах боломжтой.  Лавлах утас: 99059560, 99153141
Жавлант сумын Засаг даргын тамгын газар

№ Баг
Дуудлага 

худалдааны 
зарын дугаар

Газрын байршил Газрын зориулалт
Газрын 
хэмжээ 

/м2/

Дуудлага 
худалдааны 
анхны үнэ

Дуудлага 
худалдааны 
дэнчингийн 

үнэ

Эзэмших 
хугацаа

1 1-р баг #2023-14862
Бумбат 1-р баг 
Эрүүл мэдийн 

төвийн замын урд

2111: Худалдаа, нийтийн 
үйлчилгээний газар, төв, 

цогцолбор
727 581600 58160 60 жил

2 2-р баг #2023-14863
Моностой 2-р баг 

Сөртийн ам
1405: Жимс, жимсгэний 

усалгаагүй тариалан
51409 904798 90479 60 жил

3 2-р баг #2023-14864
Моностой 2-р баг 

Ерөө голын ар
1403: Тэжээлийн ургамлын 

усалгаагүй тариалан
30766 246128 24612 60 жил

4 2-р баг #2023-14865
Моностой 2-р баг 

Ерөө голын ар
1302: Төмс, хүнсний ногооны 

усалгаатай тариалан
24318 427997 42799 60 жил

5 2-р баг #2023-14866
Моностой 2-р баг 

Ерөө голын ар
1302: Төмс, хүнсний ногооны 

усалгаатай тариалан
12345 217272 21717 60 жил

6 1-р баг #2023-14867
Бумбат 1-р баг Хар 

морьтын хөтөл
1606: ХАА-н үйлдвэрлэлийн 

цогцолбор
10000 4800000 480000 60 жил

7 1-р баг #2023-14868
Бумбат 1-р баг Хар 

морьтын хөтөл
1606: ХАА-н үйлдвэрлэлийн 

цогцолбор
10000 4800000 480000 60 жил

8 1-р баг #2023-14869
Бумбат 1-р баг Хар 

морьтын хөтөл
1606: ХАА-н үйлдвэрлэлийн 

цогцолбор
10000 4800000 480000 60 жил

9 2-р баг #2023-14870
Жавхлант 

уулзварын ар

2111: Худалдаа, нийтийн 
үйлчилгээний газар, төв, 

цогцолбор
1181 944800 94480 60 жил

10 1-р баг #2023-14871
Бумбат 1-р баг 

харганат
1303: Тэжээлийн ургамлын 

усалгаатай тариалан
50653 891493 89149 60 жил

11 2-р баг #2023-14872
Моностой 2-р баг 
Ганц модтын урд 

өвөр
1601: Өвөлжөө, хаваржаа 5000 2400000 240000 60 жил

ТЕНДЕРИЙН УРИЛГА
Огноо: 2023-10-16
Тендер шалгаруулалтын нэр: Даланзадгад сумын 2-р цэцэрлэгийн цахилгааныг засварлах
Тендер шалгаруулалтын дугаар: ӨМАОНӨГ/202308496
                                                                                   
Өмнөговь аймгийн орон нутгийн өмчийн газар нь тендерийн баримт бичигт заасан шалгуур үзүүлэлт, 

шаардлагыг хангасан хуулийн этгээдийг Даланзадгад сумын 2-р цэцэрлэгийн цахилгааныг засварлах–ыг 
гүйцэтгэх тухай тендер ирүүлэхийг урьж байна.

 Хэрвээ тендер шалгаруулалт багцтай бол дараах нэр, дугаар бүхий багцуудаас бүрдэнэ:

 Сонирхогч этгээд худалдан авах ажиллагааны цахим системээр тендерийн баримт бичигтэй үнэ төлбөргүй 
танилцах эрхтэй бөгөөд 50,000 төгрөгийг төлснөөр тендер шалгаруулалтад оролцох эрхтэй болно. 

Тендер нь түүнийг нээснээс хойш [30] ба түүнээс дээш хоногийн хугацаанд хүчинтэй байхаар тендерт заана.

Тендерийг 2023 оны 10 -р сарын 25 -ны өдрийн 10 цаг 00 минут–аас өмнө тендерийн баримт бичигт 
заасан журмаар ирүүлэх ба тендерийн нээлтийг 2023 оны 10 -р сарын 25 -ны өдрийн 10 цаг 50 минут-т 
зохион байгуулна.

 
Сонирхсон этгээд тендерийн баримт бичигтэй холбоотой тодруулга, нэмэлт мэдээлэл авах хүсэлтийг доорх 

хаягаар хүргүүлж болно.
 

Монгол, Өмнөговь, Даланзадгад сум , Даланзадгад сум, Нутгийн удирдлагын ордон, 103 тоот
70530209

 govi_DZ@yahoo.com

www.tender.gov.mn
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Түрүүч нь I нүүрт

Т а в ы н  д а в а а н д  х а р ц а г а 
Т.Бэгзсүрэнгээр тав давж, улсын 
цолтон болсон. Одоогоос дөрвөн 
жилийн өмнө Даян аварга Н.Батсуурь 
ах надад далбаа шуудаг өгсөн. Энэ 
өмсгөлөө өмсөж барилдаж улсын 
цол авсандаа баярлаж, бэлгэшээдэг. 

- З у р г а а г и й н  д а в а а н д 
Ц.Содномдорж арслантай таарсан.  
Ер нь давах боломж байсан болов 
уу? 

-Тухайн үед  хажууд байсан 
хүмүүс "Начин цолоо ахиулна шүү” 
гэж захиж байсан. Гэхдээ сэтгэлзүй 
их тайван байсан. Магадгүй олон 
жил бодсон цолоо авсан болохоор 
тэр байх. Ингээд дэвжээнд гараад, 
удаан барилдаагүй, тахим буулгасан. 
Цаашид цолоо ахиулахын төлөө 
хичээх болно. 

- Э нэ  ж ил и йн  н а ад ма ар 
бэртэлтэй байсан гэж сонссон. 
Тиймээс санасан барилдаанаа 
гаргаж чадаагүй байх? 

О.Түмэн: БИ ЧӨЛӨӨТИЙН БӨХЧҮҮДТЭЙ БАРИЛДААН ТААРДАГ
- Д о л д у г а а р  с а р д  г а л ы н 

наадамдаа барилдаж байгаад гараа 
гэмтээсэн. Тиймээс улсын наадамд 
г эм т эл т эй  зод о гло од ,  гу рв ы н 
даваанд унасан. Харин одоо манай 
нутгийн бөхчүүд “Алтан цом”-
доо амжилттай барилдахын төлөө 
бэлтгэлдээ шамдаж байна. Өмнө нь 
гаргасан алдаагаа давтахгүйн төлөө 
хичээж байгаа. Жүдо бөхийн ОУХМ 
Д.Энхболд багш бидний бэлтгэлийг 
базаасан. Багш минь энэ жилийн 
наадмын бэлтгэл болон өмнө жил ч 
биднийг бэлдсэн. 

-“Алтан цом”-ын барилдаанд 
оролцох нь ямар ач холбогдолтой 
вэ? 

- Алтан цомын барилдаан их 
ач холбогдолтой. Урьд нь таарч 
байгаагүй бөхчүүдтэйгээ барилдана. 
Тиймээс  их туршлага хуримтлуулж 
байгаа юм. Хүмүүс таарахаараа их 
хүндэлдэг. Энэ үед бөх болсоноороо 
бахархах сэтгэл төрдөг. Зарим үед 
шантрах үе гарна. Гэхдээ тууштай 
байхыг бодож хичээдэг дээ. Мөн 
доод үеэс д үү  нар  түр эн гарч 
ирж байна. Ер нь үндэсний бөх 
мэргэжлийн түвшинд хөгжиж байна 
гэж хардаг. 

-Таныг бөхийн удамтай гэж 
сонссон. Монгол бөх удам дамждаг 
гэдэг нь энэ байх даа? 

-Би аав, ээжийн талаасаа бөхийн 
удамтай. Аавын талд Улсын начин 
Д.Жавзанжамъян гэж бөх бий. Мөн 
Улсын начин Н.Мөнхжаргал ах 
байна. Ээжийн талд  барилддаг 
гэхээсээ илүү адуу малд эрэмгий, 
том биетэй  хүмүүс байдаг. Тиймээс 
уд м ы н  цо л т ну уд ы н х аа  а р а а с 
амжилттай барилдахыг хичээж 
байна.

-Та өмнө нь Баруунтуруун 
сумаас барилддаг байсан. Сүүлийн 
жилүүдэд Тэс суманд харьяалагдах 
болсон ? 

-Миний төрсөн газар бол Увс 
аймгийн Баруунтуруун сум. Би 2019 
оноос Тэс суманд харьяалагдаж 

барилдах болсон. Аав ээж хоёр минь 
Тэс сумынх. Аав 2019 онд бурхан 
болсон. Энэ үеэс аавынхаа нутгаар 
овоглож барилдъя гэж бодсон. 

-Таны барилдаан их шуурхай 
харагддаг. Ер нь барилдаж байгаа 
бөхдөө тааруулж мэх хийдэг байх? 

-Би дэвжээнд гараад сэтгэл 
зүйгээ тайван байлгахыг хичээдэг. 
Ө рс өлдөгч  б өхийн хөө м эхэнд 
хариу үйлдэл үзүүлж барилдахыг 
голчилж байна. Харин мэх гэвэл 
мордох, хөмрөх, давхар ачих мэхийг 
уралдуулж барилддаг. 

-Бага нас нь хөдөө өнгөрсөн юм 
билээ. Хэзээнээс үндэсний бөхтэй 
холбогдсон бэ?

-Манайх хөдөөний айл болохоор 
малдаа явна, хонь хариулна. Мөн 
үеийнхээ найзуудтай ноцолдоно. 
Бөхөөр хичээллэж эхэлсэн түүх минь 
2011 оноос эхлэлтэй. Тухайн үед  
С.Мөнхбат аварга улсын наадамд 
түрүүлээд, нутагтаа наадам хийхэд 
нь би барилдсан юм. Ингэж л бөхийн 
гараагаа эхлүүлсэн дээ.  Оюутан 
болохдоо БХИС-ийн Барилгын 
ин женерий н ан ги д сура лц сан. 
Хоёрдугаар дамжаандаа ангийнхаа 
найзтай “Алдар” спорт хорооны 
үндэсний бөхийн бэлтгэлд хамрагдаж 
байлаа. Эхний өдөр Сэлэнгэ аймагт 
болох барилдаанд 19-20 насанд 
сонгон шалгаруулалт явуулсан юм. 
Үүнд нь санамсаргүйгээр барилдаад 
үзүүрлэсэн. Ингэж л бөхөд дурласан 
түүхтэй. 

-А нх ны цол  и х на нд ин, 
дурсамжтай шүү дээ. Та 2014 онд 
сумын заан болсон байх аа ? 

-Би 2014 онд сумандаа түрүүлж 
заан цол хүртсэн. Энэ үед сангийн 
аж ахуй болон сумын наадам нэг 
болсон юм. Тэр намраа аймгийнхаа 
тойргийн цол олгох барилдаанд 
зургаа  давж , аймги йн харцага 
цолтой болсон. Харин 2015 онд 
тойргийн барилдаанаасаа аймгийн 
заан цол хүртсэн юм. 2016 онд Увс 
аймгийнхаа наадамд барилдсан. 

Гурвын  даваанд Говьсүмбэр аймгийн 
хурц арслан н.Пүрэвсүрэнд өвдөг 
шороодсон. Үүнээс хойш аймгийн 
арслан болохын төлөө бэлтгэлдээ 
шамдсан даа. 

-Эдгээрээс сэтгэлд тод үлдсэн 
дурсамжтай барилдаан нь аль вэ? 

-Миний санаанаас 2015 оны 
бүх цэргийн наадам гардаггүй юм. 
Урд өдөр нь сумын зааны ээлжит 
барилдаанд үзүүрлэсэн. Харин 
маргааш бүх цэргийн наадамд 
барилдаад дөрвийн даваанд хурц 
а рсла н  Ё .Э рд энэж арга л  ахта й 
барилдсан юм.  Эхлээд барилдахдаа 
би давсан. Ах ширээн дээр унасан 
гээд бага зэргийн маргаан гарсан. 
Энэ үед хүмүүс надад их урам өгч 
билээ. Энэ барилдаанаас би их 
хурцлагдсан шүү. Хүмүүсийн сайхан 
бэлгэшээлээр  аймгийнхаа наадамд 
үзүүрлэж байлаа.

-Тэгвэл ямар бөхтэй барилдах 
амаргүй байдаг вэ? 

-Бөх бүр харилцан адилгүй. 
Өөртэйгөө ижилхэн баруун талтай 
бөхтэй барилдах амар биш. Начин 
Э.Даш, Б.Түмэндэмбэрэл, гарьд 
Ц.Бямба-Отгон нартай барилдах 
ама ргүй.  Бас  чөлөөт суурьта й 
бөхчүүдтэй таарах амаргүй гэдэг.  
Харин миний хувьд чөлөөтийн 
бөхчүүдт эй барилдаан таараад 
байдаг. 

-Бусдаас суралцах нь амжилтад 
нөлөөлдөг. Залуу бөхийн хувьд 
ямар хүчтэнээс  суралцаж байна? 

-Б ү х и й  л  б ө хи й г  х ү н д эл ж 
ха рьц д аг.  Х үн  бү рт сур алц ах 
сайхан чанар бий. Миний хувьд 
Увс аймгийн улсын гарьд Ө.Бат-
Орших ахаасаа үлгэр дуурайлал 
авдаг. Мөн Баянхонгор аймгийн үнэн 
зоригт харцага Н.Золбоо ахаасаа 
суралцдаг. Бэлтгэл сургуулилт, бөх 
хүнд байх ёстой зан чанарыг энэ 
эрхэм хүмүүсээс суралцсаар явна. 
Өнгөрсөн 2022 онд харцага Н.Золбоо 
ахыг дагаад Баянхонгор аймгийн 
“Их Богд” дэвжээнд бэлтгэлд гарсан. 

Би заавал нутгийнхаа дэвжээнд 
бэлтгэлээ хийнэ гэж боддоггүй. Өөр 
аймгийн бөхчүүдтэй нэгдээд бэлтгэл 
сургуулилтаа хийхийг боддог. 

-Ер нь бөх хүн ямар зан 
чанараар бусдад үлгэрлэх ёстой 
гэж боддог вэ? 

-Хүмүүс бөх хүн л жудагтай байх 
ёстой гэж ярих нь бий.  Бидний зарим 
нь барилдааны үеэр багахан алдаа 
гаргахад бүгдийг нь харлуулдаг. 
С п о рт  х ү н и йг  тө лө вш ү үл д э г. 
Тиймээс тамирчин хүн бусдыг 
ойлгодог,  хүнд элд эг,  т эвчээрт  
суралцсан байдаг юм билээ. Бусдыг 
хүндэлж, биеэ зөв авч явж, ямар ч 
хүнтэй зөв харьцдаг байх хэрэгтэй 
болов уу. Ямар ч үед нэг зангаараа 
байдаг хүмүүс жудагтай санагддаг. 

-Амжилт гаргахад бэлтгэлээс 
гадна өөр юу нөлөөлдөг вэ? 

-Мэдээж сэтгэл зүй нөлөөлнө. 
М өн  г эр  б үл ийн  д эм ж лэ г  и х 
чухал. Миний амжилтын ард олон 
хүмүүсийн итгэл, сэтгэл бий. Үргэлж 
миний төлөө сэтгэл гаргаж, дэмждэг 
сайн хань, эцэг эхтэй болохоор би 
өнөөдрийн амжилтыг гаргасан. 
Мөн намайг дэмждэг “Увс нуур” 
дэвжээ, “Хилчин” спорт хорооны 
0208 дугаар тусгай салбар, “Хово 
центр”, “Ундарга Увс” компанидаа 
баярлаж явдаг. 

-Тамирчин хүний гэр бүл 
их хариуцлагыг үүрдэг. Таны 
арыг бат даадаг эрхэм хүмүүсээ 
танилцуулахгүй юу?  

-Би эхнэр хүүгийн хамт амьдардаг. 
Намайг үргэлж урмаар усалдаг 
сайхан ханьтай. Эхнэрийг минь 
С.Батцэцэг гэдэг. Увс аймгийн Ховд 
сумын харьяат бүсгүй бий. Аймгийн 
заан байх үедээ бид танилцсан. 
Ингээд 2016 оноос хамт амьдарсан. 
Хоёр жилийн өмнө хүүтэй болсон 
доо. Би гэртээ төдийлөн байдаггүй. 
Ү р г эл ж  б эл т г эл  с у р г у ул и л т, 
барилдаан гээд завгүй. Энэ бүгдийг 
ойлгож дэмждэг ханьдаа талархаж 
явдгаа илэрхийлье. 

Миний 
санаанаас 

2015 оны 
бүх цэргийн 

наадам 
гардаггүй 

юм. Урд өдөр 
нь сумын зааны 

ээлжит барилдаанд 
үзүүрлэсэн. Харин 

маргааш бүх 
цэргийн наадамд 

барилдаад дөрвийн 
даваанд хурц арслан 

Ё.Эрдэнэжаргал 
ахтай барилдсан 

юм.
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2023 оны 10 дугаар сарын 17

1. Хан-Уул дүүргийн төсвийн хөрөнгөөр 2023 онд санхүүжин хэрэгжих “Автобусны буудал, зам талбайн тохижилтын ажлын 
зураг төсөв (13, 16 дугаар хороо)”-ыг хэрэгжүүлэх зорилгоор зөвлөх үйлчилгээний гэрээ байгуулах гэж байгаа тул зөвлөхийн 
үйлчилгээ үзүүлэх хүсэлтэй этгээдийг мэдүүлгээ ирүүлэхийг урьж байна.

2. Энэхүү зөвлөх үйлчилгээ нь: “Автобусны буудал, зам талбайн тохижилтын ажлын зураг төсөв (13, 16 дугаар хороо)”-
ийн зураг төсөв, төсөл боловсруулах ажил байна.

3. Мэдүүлгээ ирүүлж буй зөвлөх хуулийн этгээд нь уг үйлчилгээг гүйцэтгэх чадвартайг нотлох мэдээллийг ирүүлнэ. 
- Байгууллагын дэлгэрэнгүй танилцуулга
- Улсын бүртгэлийн гэрчилгээний хуулбарыг ирүүлэх шаардлагагүй бөгөөд “Төрийн мэдээлэл солилцооны ХУР систем”-ээр 

дамжуулан шалгана.
- Монгол Улсын хуулийн дагуу татвар, хураамж, төлбөрөө тухайн тендер нээсэн өдрийн байдлаар бүрэн төлсөн, өр төлбөргүй 

байх. Нийгмийн даатгал, татварын тодорхойлолтыг ирүүлэх шаардлагагүй, “Төрийн худалдан авах ажиллагааны цахим систем” 
www.tender.gov.mn болон “Төрийн мэдээлэл солилцооны ХУР систем”-ээр дамжуулан Татварын ерөнхий газар, Нийгмийн даатгалын 
ерөнхий газрын цахим мэдээллийн сангаас шалгана. 

- Шүүхийн тусгай архивын лавлагаа, Шүүхийн шийдвэр гүйцэтгэх газрын тодорхойлолтыг цахим хэлбэрээр авна.
- Тухайн зураг төслийн ажлыг гүйцэтгэх эрх бүхий тусгай зөвшөөрөл
- Ижил төстэй ажлын туршлагын дэлгэрэнгүй мэдээлэл (магадлалын ерөнхий дүгнэлттэй) ирүүлэх.
- Тухайн төслийг хэрэгжүүлэх инженер техникийн ажилчдын мэдээлэл 
Чадварыг нэмэгдүүлж, сайжруулах зорилгоор зөвлөхүүд түншлэлийн хэлбэрээр оролцож болно.
4. Сонирхсон этгээд нэмэлт мэдээллийг 2023.10.26-ны өдрийн 10:30 цаг хүртэлх хугацаанд авч болох бөгөөд мэдүүлгээ дор 

дурдсан хаягаар 2023.10.26-ны өдрийн 11:00 цагийн дотор ирүүлнэ үү.
Тендер хүлээн авах этгээд: Тендерийн материалыг Төрийн худалдан авах ажиллагааны цахим систем (www.tender.gov.mn) 

хаягаар өөрийн аж ахуйн нэгжийн тоон гарын үсгийг ашиглан нэвтэрч цахим хэлбэр (pdf)-ээр илгээнэ. 
Улаанбаатар хот, Хан-Уул дүүрэг, 20 дугаар хороо, Чингисийн өргөн чөлөө, Иргэдэд үйлчлэх төв байр,  6 давхарт 606 

тоот, Хан-Уул дүүргийн Худалдан авах ажиллагааны алба
утас: 70009011

www.tender.gov.mn    ,  www.khanuul.mn  ,  www.khanuul.procurement.gov.mn
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1. Хан-Уул дүүргийн төсвийн хөрөнгөөр 2023 онд санхүүжин хэрэгжих “2024 онд хэрэгжүүлэх хөрөнгө оруулалт, бүтээн байгуулалт, 
тохижилт, засварын ажлын зураг төсөв (Нисэх алслагдсан бүс)”-ийг хэрэгжүүлэх зорилгоор зөвлөх үйлчилгээний гэрээ байгуулах гэж 
байгаа тул зөвлөхийн үйлчилгээ үзүүлэх хүсэлтэй этгээдийг мэдүүлгээ ирүүлэхийг урьж байна.

2. Энэхүү зөвлөх үйлчилгээ нь: 2024 онд хэрэгжүүлэх хөрөнгө оруулалт, бүтээн байгуулалт, тохижилт, засварын ажлын зураг төсвийн 
(Нисэх, алслагдсан бүс) гүйцэтгэгчийг сонгон шалгаруулах ажил бөгөөд уг зөвлөх үйлчилгээ нь багцтай байна. Үүнд:

-Багц-2 Нийтийн эзэмшлийн гадна зам талбай, тохижилтын ажлын зураг, төсөв 
-(ХУД, 12, 13, 21 дүгээр хороо)
3. Мэдүүлгээ ирүүлж буй зөвлөх хуулийн этгээд нь уг үйлчилгээг гүйцэтгэх чадвартайг нотлох мэдээллийг ирүүлнэ. 
- Байгууллагын дэлгэрэнгүй танилцуулга
- Улсын бүртгэлийн гэрчилгээний хуулбарыг ирүүлэх шаардлагагүй бөгөөд “Төрийн мэдээлэл солилцооны ХУР систем”-ээр дамжуулан 

шалгана.
- Монгол Улсын хуулийн дагуу татвар, хураамж, төлбөрөө тухайн тендер нээсэн өдрийн байдлаар бүрэн төлсөн, өр төлбөргүй байх. 

Нийгмийн даатгал, татварын тодорхойлолтыг ирүүлэх шаардлагагүй, “Төрийн худалдан авах ажиллагааны цахим систем” www.tender.
gov.mn болон “Төрийн мэдээлэл солилцооны ХУР систем”-ээр дамжуулан Татварын ерөнхий газар, Нийгмийн даатгалын ерөнхий газрын 
цахим мэдээллийн сангаас шалгана. 

- Шүүхийн тусгай архивын лавлагаа, Шүүхийн шийдвэр гүйцэтгэх газрын тодорхойлолтыг цахим хэлбэрээр авна.
- Тухайн зураг төслийн ажлыг гүйцэтгэх эрх бүхий тусгай зөвшөөрөл 
- Ижил төстэй ажлын туршлагын дэлгэрэнгүй мэдээлэл (магадлалын ерөнхий дүгнэлт) 
- Тухайн төслийг хэрэгжүүлэх инженер техникийн ажилчдын мэдээлэл 
Чадварыг нэмэгдүүлж сайжруулах зорилгоор зөвлөхүүд түншлэлийн хэлбэрээр оролцож болно.
4. Сонирхсон этгээд нэмэлт мэдээллийг 2023.10.26-ны өдрийн 10:00 цаг хүртэлх хугацаанд авч болох бөгөөд мэдүүлгээ дор дурдсан 

хаягаар 2023.10.26-ны өдрийн 10:30 цагийн дотор ирүүлнэ үү.
Тендер хүлээн авах этгээд: Тендерийн материалыг Төрийн худалдан авах ажиллагааны цахим систем (www.tender.gov.mn) хаягаар 

өөрийн аж ахуйн нэгжийн тоон гарын үсгийг ашиглан нэвтэрч цахим хэлбэр (pdf)-ээр илгээнэ. 
Улаанбаатар хот, Хан-Уул дүүрэг, 20 дугаар хороо, Чингисийн өргөн чөлөө, Иргэдэд үйлчлэх төв байр,  6 давхарт 606 тоот, 

Хан-Уул дүүргийн Худалдан авах ажиллагааны алба
утас: 70009011

www.tender.gov.mn    ,  www.khanuul.mn  ,  www.khanuul.procurement.gov.mn

ЗӨВЛӨХ ҮЙЛЧИЛГЭЭНИЙ ТУХАЙ ЗАРЛАЛ
2023 оны 10 дугаар сарын 17

1. Хан-Уул дүүргийн төсвийн хөрөнгөөр 2023 онд санхүүжин хэрэгжих “2024 онд хэрэгжүүлэх хөрөнгө оруулалт, бүтээн байгуулалт, 
тохижилт, засварын ажлын зураг төсөв (Төвийн бүс)”-ийг хэрэгжүүлэх зорилгоор зөвлөх үйлчилгээний гэрээ байгуулах гэж байгаа тул зөвлөхийн 
үйлчилгээ үзүүлэх хүсэлтэй этгээдийг мэдүүлгээ ирүүлэхийг урьж байна.

2. Энэхүү зөвлөх үйлчилгээ нь: 2024 онд хэрэгжүүлэх хөрөнгө оруулалт, бүтээн байгуулалт, тохижилт, засварын ажлын зураг төсвийн 
(Төвийн бүс) гүйцэтгэгчийг сонгон шалгаруулах ажил бөгөөд уг зөвлөх үйлчилгээ нь багцтай байна. Үүнд:

-Багц-1 Борооны ус зайлуулах шугам сүлжээний зураг, төсөв (ХУД 2, 15 дугаар хороо)
-Багц-2 Хатуу хучилттай авто зам (3 дугаар хороо)
3. Багц-3 Нийтийн эзэмшлийн гадна зам талбайн тохижилт (2 дугаар хороо)
4. Мэдүүлгээ ирүүлж буй зөвлөх хуулийн этгээд нь уг үйлчилгээг гүйцэтгэх чадвартайг нотлох мэдээллийг ирүүлнэ. 
- Байгууллагын дэлгэрэнгүй танилцуулга 
- Улсын бүртгэлийн гэрчилгээний хуулбарыг ирүүлэх шаардлагагүй бөгөөд “Төрийн мэдээлэл солилцооны ХУР систем”-ээр дамжуулан 

шалгана.
- Монгол Улсын хуулийн дагуу татвар, хураамж, төлбөрөө тухайн тендер нээсэн өдрийн байдлаар бүрэн төлсөн, өр төлбөргүй байх. 

Нийгмийн даатгал, татварын тодорхойлолтыг ирүүлэх шаардлагагүй, “Төрийн худалдан авах ажиллагааны цахим систем” www.tender.gov.
mn болон “Төрийн мэдээлэл солилцооны ХУР систем”-ээр дамжуулан Татварын ерөнхий газар, Нийгмийн даатгалын ерөнхий газрын цахим 
мэдээллийн сангаас шалгана. 

- Шүүхийн тусгай архивын лавлагаа, Шүүхийн шийдвэр гүйцэтгэх газрын тодорхойлолтыг цахим хэлбэрээр авна.
- Тухайн зураг төслийн ажлыг гүйцэтгэх эрх бүхий тусгай зөвшөөрөл 
- Ижил төстэй ажлын туршлагын дэлгэрэнгүй мэдээлэл (магадлалын ерөнхий дүгнэлт) 
- Тухайн төслийг хэрэгжүүлэх инженер техникийн ажилчдын мэдээлэл        
Чадварыг нэмэгдүүлж сайжруулах зорилгоор зөвлөхүүд түншлэлийн хэлбэрээр оролцож болно.
5. Сонирхсон этгээд нэмэлт мэдээллийг 2023.10.26-ны өдрийн 09:00 цаг хүртэлх хугацаанд авч болох бөгөөд мэдүүлгээ дор дурдсан хаягаар 

2023.10.26-ны өдрийн 09:30 цагийн дотор ирүүлнэ үү.
Тендер хүлээн авах этгээд: Тендерийн материалыг Төрийн худалдан авах ажиллагааны цахим систем (www.tender.gov.mn) хаягаар өөрийн 

аж ахуйн нэгжийн тоон гарын үсгийг ашиглан нэвтэрч цахим хэлбэр (pdf)-ээр илгээнэ. 
Улаанбаатар хот, Хан-Уул дүүрэг, 20 дугаар хороо, Чингисийн өргөн чөлөө, 

Иргэдэд үйлчлэх төв байр,  6 давхарт 606 тоот, Хан-Уул дүүргийн Худалдан авах ажиллагааны алба
утас: 70009011

www.tender.gov.mn    ,  www.khanuul.mn  ,  www.khanuul.procurement.gov.mn

ТЕНДЕРИЙН УРИЛГА
Огноо : 2023 оны 10 дугаар сарын 17-ны өдөр
Тендер шалгаруулалтын нэр: Нэгдсэн эмнэлгийн өргөтгөлийн барилга барих (23 хороо)
Тендер шалгаруулалтын дугаар: ХУДХААА/202307083

Хан-Уул дүүргийн Худалдан авах ажиллагааны алба нь тендерийн баримт бичигт заасан шалгуур үзүүлэлт, 
шаардлагыг хангасан хуулийн этгээдийг Нэгдсэн эмнэлгийн өргөтгөлийн барилга барих (23 хороо) ажлыг 
гүйцэтгэх тухай тендер ирүүлэхийг урьж байна.

Тендер шалгаруулалт нь дараах багцуудаас бүрдэнэ: “Үгүй”

Сонирхогч этгээд худалдан авах ажиллагааны цахим системээр тендерийн баримт бичигтэй үнэ төлбөргүй 
танилцах эрхтэй бөгөөд тендерийн баримт бичгийн үнийг төлснөөр тендер шалгаруулалтад оролцох эрхтэй болно.

Тендер нь түүнийг нээснээс хойш [30] ба түүнээс дээш хоногийн хугацаанд хүчинтэй байхаар тендерт заах ба 
2,985,000 (хоёр сая есөн зуун наян тавин мянга) төгрөгөөс багагүй үнийн дүнтэй тендерийн баталгаа ирүүлнэ.

Тендерийг 2023 оны 11 дүгээр сарын 17-ны өдрийн 10 цаг 30 минутаас өмнө тендерийн баримт бичигт 
заасан хэлбэрээр ирүүлэх ба тендерийн нээлтийг 2023 оны 11 дүгээр сарын 17-ны өдрийн 11 цаг 00  минутад 
зохион байгуулна.

Гадаадын этгээд тендер ирүүлэх эрхтэй эсэх: “Эрхгүй” 
Урьдчилсан худалдан авах ажиллагааны урилга эсэх: “Үгүй” 
Сонирхсон этгээд тендерийн баримт бичиг болон бусад мэдээллийг доорх хаягаар авч болно. 

Улаанбаатар хот, Хан-Уул дүүрэг, 20 хороо, Иргэдэд Үйлчлэх төв байр, 6 давхар, 606 тоот, Худалдан 
авах ажиллагааны алба, Утас: 70009011

Цахим хаяг: www.tender.gov.mn , www.khanuul.procurement.gov.mn, www.khanuul.mn
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Их зохиолч Бямбын Ренчингийн орчуулан эмхэтгэсэн эртний Хятадын 40 
үлгэр бүхий "Эрт эдүгээгийн гайхамшигт сайхан үзэгдэл хэмээх судар"-ыг 
1959 онд БНМАУ-ын Шинжлэх ухаан ба Дээд боловсролын хүрээлэнгээс 
хэвлүүлснийг цувралаар хүргэж байна. 

“ЭРТ ЭДҮГЭЭГИЙН ГАЙХАМШИГТ 
ҮЗЭГДЭЛ ХЭМЭЭХ СУДАР” 
ДЭД БҮЛЭГ

Түрүүч нь 2023.9.6 №176 (7161)-2023.10.16 №205 
(7190)

Сьяаны мэдэгч хоёр ноён хоорондоо өнчин 
хүүхнийг хамтатгавай

... энэ ус яахин ийнхүү хурдан бүлээвэр болвой 
хэмээсэнд тэр үгийг харгис эм хэдийнэ дээд 
гэрээс сонсож гүйж ирээд зандран өгүүлрүүн,  
ядуу шивэгчин эм чи харин хэдийнэ эзэн болсон 
буюу, энэ усыг чи дамнаж авчирсан буюу. Чиний 
түлээгээр халаалгасан буюу хэмээхүйд, өрлөг эх 
тэсэхгүй хариу нэг хэдэн үг ийн өгүүлрүүн, би 
ус дамнаж гал түлэхийг бэрхшээж зайлсан газар 
үгүй хэмээхүйд харгис эм хүйтнээр инээж ийн 
өгүүлрүүн, гал түлж ус авах үг чиний амнаас 
гарчээ. Өдгөө энэ гэрийн хорь гаруй хүний 
идэх, ус цай будааны галыг цөм чамд даатгавай. 
Та ихдээ хөгшин эрдээ ховлож надтай хэрүүл 
хийлгэх буй хэмээгээд, өдөр турш ус галын 
хүнд үйлд зарах болов. Хөөрхий Ювэй Сьяаныг 
суусан гэрээс гаргаж, өөрийн гэрт хонуулан, 
Ювэй Сьяанд өгсөнд аль хувцас зэмсгийг 
цөмийг хураан аваад боолчлон муучлаваас Ювэй 
Сьяан гагцхүү өөрийн үйлд гомдохоос өөр зүйл 
гаслалгүй аж...

Үргэлжлэл бий

ªíººäºð:

Маргааш:

Цаг агаар

+7O
+8O

2023.10.17

Өдрийн наран 07:14 цагт мандан, 18:02 цагт жаргана. Тухайн өдөр хулгана, луу жилтнээ аливаа үйлийг хийхэд 
эерэг сайн ба бич, тахиа жилтнээ сөрөг муу нөлөөтэй тул элдэв үйлд хянамгай хандаж, биеэ энхрийлүүштэй. 
Энэ өдөр худалдаа арилжаа хийх, бизнэс эхлэх, хүү сангийн эх хатгах, эд агуурс авах, зээл авах, арвижуулах, 
дэлгэрүүлэх үйлийг эхлэх, сүм дуганыг сэргээх, бүжиг наадам хийх, цэцэрлэг байгуулах, хур оруулах, дархны 
үйлд сайн. Хувцас эсгэх, шинэ хувцас өмсөх, зөвлөгөө хийх, гөлөг тэжээхэд муу. Өдрийн сайн цаг нь хулгана, 
үхэр, луу, могой, хонь, нохой  болой. Хол газар яваар одогсод зүүн зүгт мөрөө гаргавал зохистой. Балжинням, 
Дашням өдөр. Үс шинээр үргээлгэх буюу засуулбал эд малтай баялаг төгс болно.

Аргын тооллын 
аравдугаар сарын 
17, Ангараг гараг. 
Билгийн тооллын 

3, Онгоц одтой, 
шар бич өдөр. 

Шинжлэх ухааны 
гавьяат зүтгэлтэн, 
доктор (Sc.D), 
профессор, 
Урианхай 
Л.ТЭРБИШ

ЗУРХАЙ

  ХҮЧИНГҮЙД ТООЦОВ

  НЭР ӨӨРЧЛӨГДӨВ

  АЖИЛД УРЬЖ БАЙНА
Онгод овогтой Батсуурь Баярчимэг 

КМ00251101, Гэрчилгээний 000587875, 
улсын бүртгэлийн Г-1105000773, 150502771 
нэгж талбайн дугаартай, 742.5 м.кв талбайтай, 
Өмнөговь аймаг Дундсайхан 5-2 газрын 
гэрчилгээ үрэгдүүлсэн тул.

РД:5002958 тоот дугаартай Ихцарт ХХК-
ийн тамга үрэгдүүлсэн тул.

Г Д : 0 0 0 0 4 2 3 7 3 ,  РД : 5 6 4 4 1 5 1 , 
УБД:9011372080 тоот дугаартай Фөрстбат 
ХХК-ийн гэрчилгээ үрэгдүүлсэн тул.

Загд Буянхишиг ЧБ81072064 /нэг 
иргэний өмч/, Гэрчилгээний 000580940, 
улсын бүртгэлийн Ү-2201007635 дугаартай, 
Нийслэлийн СХД-ийн 20-р хороо, Энхтайвны 
өргөн чөлөөний гудамж 1020 тоот хаягт 
байршилтай, 720 м.кв талбайтай, Үйлчилгээ 
үйлдвэрлийн зориулалттай үл хөдлөх 
хөрөнгийн гэрчилгээг үрэгдүүлсэн тул.

УБД:9074004041, РД:8111006 тоот дугаартай “МХЕГ-ын Хүнсний аюулгүй байдлын 
үндэсний лавлагаа лабораторийн үйлдвэрчний эвлэлийн хороо” нэрээ өөрчлөн “Хүнсний 
аюулгүй байдлын үндэсний лавлагаа лабораторийн үйлдвэрчний эвлэлийн хороо” болов.

5286948 регистрийн дугаартай "Чойжинброс ББСБ" ХХК-ийн оноосон нэрээ “Оюу кредит 
ББСБ" ХХК болгон өөрчлөв.

5083354 регистрийн дугаартай “Эгэл далбига” ХХК оноосон нэрээ “Гүрмэ мөөг” ХХК 
болгон өөрчлөв.

Таныг орон нутагт дараах ажлын 
байруудад урьж байна

-ХАБЭА инженер
-Дамп оператор
-Цахилгаанчин
-Туслах тогооч

Байршил:

-Төв-Заамар
-Дорноговь-Өргөн
-Дундговь-Дэлгэрхангай
Цалин тохиролцоно. Та дэлгэрэнгүй 
мэдээллийг 88075851, 98881133 утсаар 
холбогдож авна уу.

Äóóëãàõ ñîíèí

♦ Дархан аварга Г.Өсөхбаярын хүү 
Ө.Дэмиджамц сүмо бөхөөр ирэх 
сараас барилдана.

♦ БНХАУ-ын  циркийн уран 
бүтээлчид 20 жилийн дараа 
Монголд тоглож байна.
  

♦ “Чингис хаан – Монголчууд 
дэлхийг өөрчилсөн нь” үзэсгэлэн 
нь 555 үзмэрээс бүрджээ. 

♦ Азийн наадамд үндэсний шигшээ 
баг болон шигшээ багийн бус 23 
спортын төрлийн 231 тамирчин, 
31 дасгалжуулагчийн зардалд 700 
орчим сая төгрөгийн дэмжлэгийг 
улсын төсвөөс үзүүлэв. 

♦ Пара наадамд 68 тамирчин 
өрсөлдөнө.

♦ Америк хөл бөмбөгийн тамирчин 
Трэвис Келс дуучин Тэйлор 
Свифттэй болзож эхэлжээ.

НАМРЫН ӨНГӨ

“ZM” © Ð.ÎÞÓÍ

Энэ удаагийн гэрэл зургийн сурвалжилгаа Сүхбаатар аймгийн Мөнххаан, Онгон, Дарьганга сумаас 
бэлтгэн хүргэж байна.

Б.НЯМ

Жүжигчин Кан Су Ра удахгүй 
хоёр дахь хүүхдээ өлгийдөн авахаар 
зэхэж байгаа аж. Кан Су Ра нь 2020 
оны наймдугаар сард өөрөөсөө 
найман насаар ах, уламжлалт анагаах 
ухааны доктортой хуримаа хийсэн. 

Хуримын ёслол нь гэр бүлийнхэн 
болон найз нөхдийн хүрээнд болсон 
байна. Тэрбээр 2021 оны дөрөвдүгээр 
сард анхны охиноо төрүүлсэн юм. 
Жүжигчин бүсгүй энэ оны нэгдүгээр 
с ард "Strangers  Again" хэмээх 
киногоор эргэн ирэлтээ хийж, шүтэн 
бишрэгчдэдээ бэлэг барьсан юм. 

Олимпод спортын таван төрөл нэмэхээр болов
Б.НЯМ

Лос-Анжелес хотноо 2028 онд 
болох олимпын тоглолтод флаг-
футбол, крикет, лакросс, сквош, 
бейсбол зэрэг таван төрлийг шинээр 
нэмэхээр Олон улсын олимпын 
гүйцэтгэх хороо шийдвэрлэлээ. ОУОХ-
ны ерөнхийлөгч Томас Бах “Санал 
болгож буй таван төрөл нь Америкийн 
спортын соёлд бүрэн нийцсэн байна. 

Эдгээрийг хөтөлбөрт оруулах нь 
олимпын хөдөлгөөнийг АНУ болон 
дэлхийн шинэ нийгэмлэгтэй хамтран 
ажиллах боломжийг олгож байгаа 
юм. Үүнтэй зэрэгцээд олон улсын 
спортын төрлүүд АНУ-д очно" 
гэжээ. Өнгөрсөн оны хоёрдугаар 
сард олон улсын олимпын хороо 
Лос-Анжелесийн 2028 оны олимпын 
урьдчилсан хөтөлбөрт спортын 28 
төрлийг оруулжээ. 

Б.Баатархүү хүрэл медаль хүртжээ

Б.НЯМСҮРЭН

АНУ-ын Мерилан улсад "2023 
U .S TAE KW ON DO  FESTIVAL 
CHAMPIONSHIPS" буюу АНУ-ын 
таэквондогийн “Их Наадам”-ын 
тулааны төрөлд ОУХМ Б.Баатархүү 
хүрэл медаль хүртлээ. Тэрбээр арав 
хоногийн өмнө Вашингтон ДС хот дахь 

их сургуулиа төгсч, мастерын зэргээ 
амжилттай хамгаалжээ. Ажиллаж, 
суралцахын хажуугаар бэлтгэлээ хийж, 
тэмцээндээ амжилттай оролцсоор энэ  
жил гурван алт, нэг хүрэл медалийг 
хүртэж, Америкийн таэквондочдын 
дунд “Mongolia Heroboy” нэрээр 
танигдан, эх орныхоо нэрийг өндөрт 
гаргаж яваа тамирчин юм.

Кан Су Ра хоёр дахь 
хүүхдээ өлгийдөн авна

Ãàíãà íóóð äàõü õóíãèéí ÷óóëãàí.
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